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Η οικογένεια της
αδικοχαμένης
Αντουανέττας
Βαρνάβα, 40
χρόνια μετά,
καταθέτει στον
«Τ» τη δική της
μαρτυρία

ΜΑΡΤΥΡΙΕΣ
Ο διευθυντής
μέσης
εκπαίδευτης της
σχολής Terra
Santa, Νίνος
Ιωσηφίδης,
σε συνέντευξη
στον «Τ»

ΠΡΟΣΩΠΑΑΝΑΠΑΛΑΙΩΣΗ ΠΑΛΑΙΑΣ
ΕΚΚΛΗΣΙΑΣ ΤΟΥ ΑΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

ΟΙ ΕΠΑΝΕΓΚΑΤΑΣΤΑΘΕΝΤΕΣ ΞΕΠΕΡΑΣΑΝ ΤΟΥΣ ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΟΥΣ

ΙΣΤΟΡΙΚΗ
ΑΝΑΤΡΟΠΗ

Οι Μαρωνιτες
στην Κυθρέα
Οι Μαρωνιτες
στην Κυθρέα
Οι Μαρωνιτες
στην Κυθρέα
Οι Μαρωνιτες
στην Κυθρέα
Οι Μαρωνιτες
στην Κυθρέα

40 ΧΡΟΝΙΑ ΜΕΤΑ... n Η έγκριση άλλων 17
ατόμων, ως
επανεγκατασταθέντων,
αλλάζει τα αριθμητικά
δεδομένα στον Κορμακίτη.

n Σε σύνολο 191 μόνιμων
κατοίκων, οι 89 είναι
εγκλωβισμένοι και οι 102
επανεγκατασταθέντες.

n Ο κοινοτάρχης Κορμακίτη
εκφράζει ικανοποίηση για
την έγκριση των 17 και
ταυτόχρονα στέλνει
αυστηρή προειδοποίηση
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Την Κυριακή 7 Σεπτεμβρίου 2014, στον
Καθεδρικό Ναό της Παναγίας των Χαρίτων
στην Πύλη Πάφου θα τελέστεί αρχιερατική
θεία λειτουργία προς τιμήν του Θεοφιλε-
στάτου Χωρεπισκόπου και Γενικού Βικαρίου
Μαρωνιτών κ.κ. Ιωάννη Ορφανού. Η λει-
τουργία της οποίας θα προστεί ο Αρχιεπι-
σκόπος Μαρωνιτών Κύπρου κ.κ. Ιωσήφ
Σουέηφ, τελείται με αφορμή την συμπλή-
ρωση του 50ου Ιωβηλαίου Ιεροσύνης του
π. Ιωάννη Ορφανού. Σύμφωνα με πληρο-
φορίες της εφημερίδας μας μετά την θεία
λειτουργία θα ακολουθήσει δεξίωση στην

αίθουσα της εκκλησίας ενώ το μεσημέρι
θα πραγματοποιηθεί γεύμα προς

τιμή του Χωρεπισκόπου στο οποίο
θα μπορούν να παρευρεθούν
όσοι το επιθυμούν. Την όλη ευ-

θύνη της διοργάνωσης θα έχει
η εκκλησιαστική επιτροπή
της ενορίας της Παναγίας
των Χαρίτων σε συνεργα-

σία με την Ιερά Αρχιεπι-
σκοπή Μαρωνιτών.

Πενήντα
χρόνια
αφοσίωσης

Ο Ιωάννης Ορ-
φανού γεννήθηκε

στον Ασώματο στις
10 Ιουλίου του 1938.

Πέρασε τα παιδικά του

χρόνια στον Ασώματο μαζί με την οικογένεια
του. Πατέρας του ο Ιωσήφ Ορφανού και μη-
τέρα του η Ελένη Χαννουλλή. Φοίτησε στο
δημοτικό σχολείο του χωριού του και στη
συνέχεια γεννήθηκε μέσα του η επιθυμία να
ασπασθεί το ιερατικό στάδιο. Το 1953 σε ηλι-
κία 13 χρόνων αναχώρησε για την Ελλάδα
και εισήχθη στο Λατινικό Ιεροσπουδαστήριο
Αθηνών. Το 1957 περάτωσε τις γυμνασιακές
του σπουδές. Συνεχίζοντας την αποστολή
του μετέβη στο Ιεροσπουδαστήριο Βηρυτού
και ενεγράφη στο Γαλλικό Πανεπηστήμιο
του Αγίου Ιωσήφ. Στις 7 Ιουνίου 1964 χειρο-
τονήθηκε ιερέας από τον τότε Αρχιεπίσκοπο
Μαρωνιτών Κύπρου Ηλία Φάραχ. Το 1965 με-
τέβη στη Ρώμη για να σπουδάσει την ιστορία
των Ανατολικών Εκκλησιών στο Ποντιφικό
Ινστιτούτο Ανατολικών Σπουδών. Ενόσω βρι-
σκόταν στη Ρώμη ενδιάτριψε στην ιστορία
των Μαρωνιτών της Κύπρου συλλλέγοντας
υλικό από διάφορες βιβλιοθήκες της Ιταλίας.
Τον Αύγουστο του 1967 επέστρεψε στην Κύ-
προ και έκτοτε προσφέρει ασταμάτητα στην
Μαρωνιτική εκκκλησία της Κύπρου. Το 1989
ορίζεται Χωρεπίσκοπος από τον Πατριάρχη
Μαρωνιτών Νασράλλα Σφέιρ και το 2009
Αποστολικός Πρωτονοτάριος από τον Πάπα
Βενέδικτο 16ο.

Αυτό που τον διέκρινε όλα αυτά τα χρό-
νια της ιερατικής του πορείας, πέραν της
ιερατικής επάρκειας, ήταν η σεμνότητα,
το ήθος και η ακεραιότητα.Γνωρίσματα
που ουδείς και ουδέποτε αποτόλμησε να
αμφισβητήσει.
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Άμεση ανάγκη ................................................112/199
Πρώτες Bοήθειες ............................................199/112
A.TH.K. Bλάβες ..........................................800 00 197
Α.Η.Κ. Βλάβες ......................................................1800
Πληροφορίες Kαταλόγου ..........11892, 11800, 11888
Kέντρο Άμεσης Bοήθειας Bίας ............................1440
Aστυνομία /Πυροσβεστική ..............................112/199
Aναφορά Δασικών Πυρκαγιών ............................1407 
Kέντρο Πληροφόρησης Φαρμάκων
και Δηλητηριάσεων ..............................................1401
Aids Συμβουλευτικό Kέντρο ........................22305155
Kίνηση Συμπαράστασης ..............................99609070
AIDS (7.00 10.00 μ.μ.) ................................99664883
Nαρκωτικά: Yπηρεσία
Άμεσης Aνταπόκρισης........................1410/ 22304862
Kέντρο Συντονισμού
Έρευνας / Διάσωσης (KΣEΔ) ..............................1441
Ώρα ......................................................................1895
Eξυπηρέτηση Πελατών ATHK ................................132
Πληροφορίες Eξωτερικού..................................11894
Συνδιαλέξεις Eξωτερικού ..................................11898
Aξιωματικός Yπηρεσίας Aστυνομίας ..................1499
Aρχηγείο Aστυνομίας ..........................................1460
Yπηρεσία Δίωξης Nαρκωτικών ............................1498
Aστυνομία Bρετανικών Bάσεων ..........................1443

ΛEYKΩΣIA
Γενικό Nοσοκομείο ......................................22603000
Mακάρειο Nοσοκομείο ................................22405000
Πρώτες Bοήθειες ........................................22801475
Aστικές Συγκοινωνίες ..................................22665814
Aρχή Hλεκτρισμού ......................................22845000
Πυροσβεστική Yπηρεσία ..............................22802150
Συμβούλιο Yδατοπρομήθειας ......................22698000
Aστυνομική Διεύθυνση ................................22802020
Tουριστικές πληροφορίες ..........................22691100
Kυπριακές Aερογραμμές ..............................8000008
Tαχυδρομείο ................................................22805719

ΛEMEΣOΣ 
Aστικές Συγκοινωνίες ..................................25354050
Nέο Nοσοκομείο ..........................................25801100
Παλιό Nοσοκομείο........................................25305333
Πρώτες Bοήθειες ........................................25305770
Πυροσβεστική ............................................ 25805400
Aστυνομία ....................................................25805050
Aρχή Hλεκτρισμού ......................................25373534
(πληροφορίες)..............................................25849000
Λιμάνι ............................................................25819200
Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας ......................25830000
Tουριστικές Πληροφορίες ..........................25362756

ΛAPNAKA
Nέο Nοσοκομείο ..........................................24800500
Παλιό Nοσοκομείο........................................24304312
Πρώτες Bοήθειες ........................................24304322
Aεροδρόμιο Λάρνακας ................................77778833
Kυπριακές Aερογραμμές
(αφίξεις αναχωρήσεις) ................................24643300
Kρατήσεις θέσεων........................................24692700
Oλυμπιακή (αφίξεις/αναχωρήσεις) ..............24643323
Tαχυδρομείο ................................................24802450
Aστυνομική Διεύθυνση ................................24804040
Tουριστικές Πληροφορίες ..........................24654322
Πυροσβεστική ..............................................24804280
Πυροσβεστική αερ. ......................................24804350
Λιμάνι ............................................................24815225
Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας ......................24822400

ΠAΦOΣ
Aεροδρόμιο Πάφου......................................77778833
Aστικές Συγκοινωνίες ..................................26934252
Nοσοκομείο ..................................................26803100
Πρώτες Bοήθειες ........................................26803145
Aρχή Hλεκτρισμού ......................................26841100
Ύδρευση ......................................................26932374
Aστυνομία ....................................................26806060
Aστυνομική Διεύθυνση ................................26306148
Πυροσβεστική ..............................................26806272
Tουριστικές Πληροφορίες ..........................26932841
Tαχυδρομεία ................................................26306221
Λιμενική Αστυνομία ......................................26946840

ΠAPAΛIMNI
Nοσοκομείο ................................................23821211
Aρχή Hλεκτρισμού ......................................23821277
(εκτός ωρών γραφείου)................................24633218
Ύδρευση ......................................................23821323
(Nυχτερινή Yπηρεσία) ..................................99658230
Aστυνομική Διεύθυνση ................................23803030
Πυροσβεστική Αμμοχώστου ........................23803232
Tουριστικές Πληροφορίες ..........................23721100
Tαχυδρομείο ................................................23821444
......................................................................23833480

AΓPOTIKA YΓ. KENTPA
Aγρός ..........................................................25521317
Aθηένου........................................................24522328
Aκάκι ............................................................22821080
Eυρύχου ......................................................22932459
Kάμπος ........................................................22942686
Kυπερούντα..................................................25532021
Λεύκαρα........................................................24342429
Πεδουλάς ....................................................22952459
Πλάτρες........................................................25422224
Πόλη Xρυσοχούς..........................................26321431
Πωμός ..........................................................26342338
Πύργος ........................................................26522353
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Τιμάται το διαμάντι της Μαρωνιτικής
εκκλησίας της Κύπρου

50 ΧΡΟΝΙΑ ΙΕΡΟΣΥΝΗΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΙΩΑΝΝΗ ΟΡΦΑΝΟΥ

Ξανά στην Καμπυλή 
τον Δεκαπενταύγουστο

Στις 8.00 το πρωί της Παρασκευής 15 Αυγούστου
θα τελεστεί και φέτος η επίσημη Θεία Λειτουργία στο
ιστορικό εκκλησάκι στην Καμπυλή, με την ευκαιρία
της μεγάλης εορτής της Κοίμησης της Θεοτόκου.

Στην Λειτουργία αναμένεται να δώσουν το παρόν τους,
όπως κάθε χρόνο, πλήθος Μαρωνιτών πιστών που συρ-
ρέουν στην Καμπυλή από όλα τα μήκη και πλάτη της
Κύπρου, ακόμα και από το εξωτερικό, για να προσκυ-
νήσουν την εικόνα της Μεγαλόχαρης.

Η κάθε επίσκεψη για λειτουργία στην Καμπυλή εί-
ναι σίγουρα μια όμορφη εκδήλωση. Η μετάβαση
όμως, στο πανέμορφο αυτό χωριό, στους πρόποδες
του Πενταδακτύλου, τη μέρα της μεγάλης γιορτής της
Παναγίας της Καμπυλιώτισσας, φέρνει στο μυαλό
γλυκές θύμησες για τους παλιότερους αλλά και μη-
νύματα ελπίδας για τους νεότερους. Το μυαλό ταξι-
δεύει στα χρόνια τα παλιά όταν οι φτωχοί στα χρή-
ματα, αλλά πλούσιοι στην πίστη πρόγονοι μας, με-
τέβαιναν εκεί πολλές φορές με τα πόδια ή με τα γαϊ-
δούρια για να μετέχουν στη γιορτή. Διότι τότε ήταν
γιορτή και προσευχή μαζί. Από το βράδυ της παρα-
μονής μέχρι το βράδυ του Δεκαπενταυγούστου. Γιορτή
και γλέντι όπου όλες οι παραδοσιακές οικογένειες
των Καμπυλιωτών έδειναν πάντα το παρών τους. 

Ας δώσουμε λοιπόν όλοι το παρόν μας στην Καμ-
πυλή αυτό τον δεκαπενταύγουστο και ας προσευ-
χηθούμε στην Καμπυλιώτισσα να στείλει την ειρήνη
και την αγάπη σε όλο τον κόσμο.

Εορταστές της ημέρας, είναι η οικογένεια του
αείμνηστου Αντώνη Ηλία Διάκου, τέως Κοινοτάρχη
Κορμακίτη και η λειτουργία προσφέρεται για τους
νεκρούς της οικογένειας και όλους τους Καμπυ-
λιώτες.

 
 



Σ
την πρώτη έγκριση από
της αναλήψεως των κα-
θηκόντων της ως υπουρ-
γού εργασίας προχώρησε
μόλις πρόσφατα η υπουρ-
γός  Ζέτα Αιμιλιανίδου δί-

νοντας με αυτό τον τρόπο συνέχεια
στο σχέδιο επανεγκατάστασης στα
κατεχόμενα χωριά που συστάθηκε
πριν πέντε περίπου χρόνια από την
προηγούμενη κυβέρνηση. Η έγκριση
μάλιστα είχε ομαδικό χαρακτήρα
αφού με αυτήν καθίστανται πλέον δι-
καιούχοι του σχετικού επιδόματος
επανεγκατάστασης άλλα δεκαεπτά
άτομα που εδώ και καιρό διαμένουν
μόνιμα στον Κορμακίτη. Σύμφωνα με
πληροφορίες της εφημερίδας μας το
σχέδιο επανεγκατάστασης τέθηκε
προς συζήτηση εκ νέου ενώπιον του
υπουργικού συμβουλίου υπό τον
Πρόεδρο Νίκο Αναστασιάδη και απο-
φασίστηκε ομόφωνα όπως αυτό συ-
νεχίσει ανεξάρτητα από τις δύσκολες
οικονομικές συνθήκες που διέρχεται
ο τόπος. Θα πρέπει να σημειωθεί πως
με την τελευταία έγκριση των δεκαε-
πτά ο αριθμός των επανεγκαταστα-
θέντων (στον Κορμακίτη) με δικαίωμα
επιδόματος ανήλθε στους εκατό δύο
ξεπερνώντας για πρώτη φορά τον
αριθμό των ιστορικών εγκλωβισμέ-
νων του Κορμακίτη που σήμερα αριθ-
μούν στους ογδόντα εννέα. Συνολικά
δηλαδή σήμερα διαμένουν μόνιμα
στον Κορμακίτη εκατό ενενήντα ένα
άτομα εκ των οποίων οι ογδόντα εν-
νέα είναι εγκλωβισμένοι (άτομα που
δεν εγκατέλειψαν ποτέ το χωριό τους)
και οι εκατό δύο είναι επανεγκατα-
σταθέντες (πρόσφυγες που επέστρε-
ψαν στον Κορμακίτη τα τελευταία δέ-
κα χρόνια). 

Δεκαοκτώ μήνες
Πάνε δεκαοκτώ ολόκληροι μήνες

για να έχουμε νέα έγκριση επανεγ-
κατασταθέντων από το υπουργείο ερ-
γασίας. Από την εποχή δηλαδή της
προηγούμενης κυβέρνησης. Ενώ το
σχέδιο προέβλεπε την ανά εξάμηνο
εξέταση αιτήσεων που υποβάλλονται
από άτομα που επέστρεψαν η νέα
υπουργός ακολούθησε σύμφωνα με
πληροφορίες άλλο δρόμο. Προτίμησε
πρώτα την ενδελεχή επανεξέταση του

σχεδίου, την ανταλλαγή απόψεων με
υπηρεσιακούς παράγοντες και άλ-
λους αρμόδιους φορείς και την διόρ-
θωση αδυναμιών που αυτό περιείχε.
Είχε ταυτόχρονα να αντιμετωπίσει
και τις συνεχείς καταγγελίες από εν-
διαφερομένους για ισχυριζόμενη μη
τήρηση και εφαρμογή των κριτηρίων
γεγονός που δημιούργησε νέες επι-
πλέον καθυστερήσεις. Τελικά φαίνε-
ται πως τα προβλήματα και οι όποιες

επιφυλάξεις από μέρους της υπουρ-
γού ξεπεράστηκαν και με μια συλλο-
γική έγκριση ουσιαστικά κάλυψε όλο
τον χαμένο χρόνο. Δεκαεπτά άτομα
που κρίθηκε από το υπουργείο ότι
πληρούν όλα τα κριτήρια και τις προ-
ϋποθέσεις που απαιτεί το σχέδιο έλα-
βαν το πράσινο φως και θα βρίσκον-
ται πλέον στον κατάλογο των επα-
νεγκατασταθέντων προσώπων με δι-

καίωμα στο πολυπόθητο επίδομα
επανεγκατάστασης. Όπως έχουμε
γράψει και σε προηγούμενες εκδό-
σεις το μηνιαίο επίδομα για μονήρεις
ανέρχεται περίπου στα τριακόσια σα-
ράντα πέντε ευρώ και για διπλούς
στα πεντακόσια εξήντα ευρώ. 

Ανατροπή
Όπως σημειώνεται και πιο πάνω

η έγκριση των δεκαεπτά σηματοδοτεί

και μια άλλη ιστορική ανατροπή. Οι
επανεγκατασταθέντες στον Κορμα-
κίτη πριν την τελευταία απόφαση
ήσαν ογδόντα πέντε και «μειοψηφού-
σαν» έναντι των εγκλωβισμένων που
ήσαν ογδόντα εννέα. Σήμερα πλέον
οι πρώτοι μετατρέπονται σε «πλει-
οψηφία» αφού ο αριθμός τους ανε-
βαίνει στους εκατό δύο (85 συν 17).
Οι αριθμοί αυτοί δεν μπορεί παρά να

εξυπηρετούν  πλήρως τους στόχους
σύστασης του σχεδίου επανεγκατα-
στασης που ήταν η ανατροπή των αρ-
νητικών αριθμητικών δεδομένων που
επέφερε για βιολογικούς κυρίως λό-
γους η φθίνουσα πορεία του αριθμού
των ηρωικών εγκλωβισμένων του
Κορμακίτη. Με την αυξητική τάση
που ακολουθεί ο αριθμός των  επα-
νεγκατασταθέντων (νοουμένου ότι
αυτοί θα διαμένουν μόνιμα εκεί) σί-
γουρα δημιουργείται η προοπτική
μιας πιο ζωντανής, πιο δρώσας και
πιο δυναμικής κοινότητας. Παράλ-
ληλα οι επανεγκατασταθέντες ως άτο-
μα νεότερης ηλικίας μπορούν και
προσφέρουν την αναγκαία στήριξη
στους πολλούς υπερήλικες πλέον εγ-
κλωβισμένους οι οποίοι απετέλεσαν
διαχρονικά τον φάρο της επιστροφής
στον Κορμακίτη και τον πυρήνα διά-
σωσης των Μαρωνίτικων χωριών.

Και συνέχεια  
Σύμφωνα με πληροφορίες της εφη-

μερίδας μας υπάρχουν και άλλα σα-
ράντα πέντε άτομα από τον Κορμα-
κίτη τα οποία έχουν ήδη αποταθεί
για επίδομα επανεγκατάστασης. Οι
αιτήσεις τους εξετάζονται στη βάση
της ημερομηνίας που έχουν υποβλη-
θεί και αξιολογούνται ενδελεχώς
όσον αφορά στα κριτήρια που πρέπει
να εκπληρούνται. Να σημειωθεί πως
για να εξεταστεί μια αίτηση θα πρέπει
να έχει συμπληρωθεί ένας χρόνος
από την ημερομηνία υποβολής της.
Το βέβαιο πάντως είναι πως ο έλεγ-
χος που γίνεται από τις εμπλεκόμενες
κυβερνητικές υπηρεσίες (Υπηρεσία
Ανθρωπιστικών Θεμάτων και Υπηρε-
σίες Κοινωνικής Ευημερίας) θα είναι
συνεχής και εξαντλητικός. Να σημει-
ωθεί τέλος πως ο αυστηρός έλεγχος
θα αφορά και στους ήδη εγκριθέντες
οι οποίοι οφείλουν να διαμένουν μό-
νιμα και ανελλιπώς στα χωριά τους.
Σε διαφορετική περίπτωση και εκεί
όπου διαπιστώνεται η μη εφαρμογή
των κανονισμών η κυβέρνηση θα
προχωρεί, σύμφωνα με έγκυρες πη-
γές, σε αφαίρεση ατόμων από το κα-
τάλογο και άμεση αποκοπή του επι-
δόματος.
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Επίδομα επανεγκατάστασης 
σε άλλα δεκαεπτά άτομα

Ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου
Κορμακίτη κύριος Ηλίας Κατσιολούδης με
δηλώσεις του στην εφημερίδα μας χαιρετίζει
την απόφαση της υπουργού εργασίας να εγ-
κρίνει ως επανεγκατασταθέντες άλλα δε-
καεπτά άτομα. « Είναι με ιδιαίτερη ικανο-
ποίηση που πληροφορηθήκαμε το γεγονός»
δήλωσε ο κ. Κατσιολούδης για να συνεχίσει
λέγοντας πως «όσο περισσότερος κόσμος
διαμένει μόνιμα στο χωριό μας τόσο μεγα-
λώνουν οι ελπίδες μας για επιστροφή και
σωτηρία». Ο κοινοτάρχης στις δηλώσεις του
ευχαρίστησε ειδικά την υπουργό εργασίας
Ζέτα Αιμιλιανίδου για την απόφαση της και
την διαβεβαίωσε πως ο ίδιος θα είναι πάντα
στη διάθεση της. Απευθυνόμενος στους εκα-
τό δύο πλέον επανεγκατασταθέντες ο Πρό-
εδρος Κατσιολούδης δήλωσε πως αυτοί
οφείλουν να διαμένουν μόνιμα στο χωριό
και τους κάλεσε να εργάζονται αρμονικά
μαζί με τους ηρωικούς εγκλωβισμένους μας
για την πρόοδο και την ανάπτυξη του Κορ-
μακίτη. Κλείνοντας τις δηλώσεις του θέλησε
να στείλει προς όλους και ένα αυστηρό μή-
νυμα. «Θέλω να είμαι σαφής» ανέφερε. «Δεν
πρόκειται να χαριστώ σε κανέναν, ούτε και
στον ίδιο τον αδελφό μου, εάν διαπιστώσω
πως δεν διαμένει μόνιμα στο χωριό. Θα εκ-
πληρώσω το καθήκον μου και θα ενημερώ-
νω με υπευθυνότητα την κυβέρνηση η οποία
με την σειρά της θα λάβει τα δικά της μέτρα».
Για να καταλήξει λέγοντας πως αυτό που
θέλουμε είναι να στηρίξουμε και να βοηθή-
σουμε αυτούς που μένουν μόνιμα επειδή
πολύ απλά σε αυτούς αφορά αυτό το σχέδιο.
«Τους θέλουμε να είναι εκεί και να είναι βέ-
βαιοι πως θα έχουν όλη την στήριξη μας»
κατέληξε. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΤΣΙΟΛΟΥΔΗΣ
Χαιρετίζει και
προειδοποιεί

Στις φωτογραφίες εγκλωβισμένοι ενώ παραλαμβάνουν το δημόσιο βοήθημα σε τρόφιμα γνωστό ως ράσιο. Οι εγκλωβισμένοι είναι αυτοί που αναμφίβολα κράτησαν όρθιο τον Κορμακί-
τη στα πέτρινα χρόνια. Οι επανεγκατασταθέντες καλούνται πλέον να συνεχίσουν τον επικό αγώνα των ηρωικών εγκλωβισμένων. 
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«Ε
ρωτευμένη» με τον Κορμακίτη και
τις ομορφιές του φαίνεται να είναι
η πρώτη κυρία της Κύπρου αφού,
σύμφωνα με τα όσα εξομολογήθηκε
στον κύριο Αντώνη Πάυλου, τον άν-
θρωπο που οργάνωσε την όλη επί-

σκεψη της εκεί, από τη μέρα που επισκέφθηκε το
κατεχόμενο κεφαλοχώρι των Μαρωνιτών, το μυαλό
και η καρδιά της έμειναν εκεί μαζί με τον Άγιο
Γεώργιο και τους λιγοστούς ηρωικούς εγκλωβι-
σμένους κατοίκους! 

Μιλώντας με τον κύριο Αντώνη Πάυλου, στενό
φίλο της οικογένειας Αναστασιάδη ο οποίος να
σημειωθεί είναι και ο Πρόεδρος του ΔΗΣΥ Μαρω-
νιτών Κερύνειας, μας μετέφερε τις εξαιρετικές εν-
τυπώσεις που απεκόμισε η πρώτη κυρία της Κύ-
πρου μετά την ολιγόωρη επίσκεψη της στο χωριό
τον περασμένο Απρίλη. «Η κυρία Άντρη» μας είπε
«ήταν πολύ συγκινημένη από την πρώτη στιγμή
που πάτησε το πόδι της στο χωριό μας. Ιδιαίτερα
όταν εισήλθε στην εκκλησία του Αγίου Γεωργίου
και προσκύνησε την εικόνα του Αγίου, μπορούσε
εύκολα να το δει κανείς τα δάκρυα στα μάτια της».
«Έκτοτε» συνέχισε «το συνεχές ενδιαφέρον της
για το χωριό και τους κατοίκους του ενδυναμώθηκε
ακόμα περισσότερο σε σημείο που σε όλες σχεδόν
τις μετέπειτα συναντήσεις μας ρωτά και ζητά να
μάθει τι γίνεται εκεί και πως η ίδια θα μπορούσε
να βοηθήσει, ιδιαίτερα στον κοινωνικό και αν-
θρωπιστικό τομέα, τομείς με τους οποίους ή ίδια
ασχολείται».

Ο κύριος Παύλου μας είπε πως η κυρία Αναστα-
σιάδη, η οποία να σημειωθεί είναι απόφοιτος της
Σχολής Καλογραιών Λεμεσού, θαύμασε ιδιαίτερα
την ωραία Θεία Λειτουργία στον Κορμακίτη και
πολλές φορές θεάθηκε να ψάλλει μαζί με τους
ψάλτες και τους διακόνους τους μελωδικούς
ύμνους. «Ήταν ενθουσιασμένη» συνέχισε ο κύριος
Αντώνης Παύλου από την θερμή υποδοχή του κό-
σμου, από την φιλοξενία που της προσφέραμε και
θα θυμάται για πάντα, όπως μου είπε χαμογελών-

τας, το όμορφο και εύγευστο πρόγευμα που της
προσφέραμε εκείνο το πρωινό στο σπίτι του Αρ-
χιεπισκόπου». «Και εδώ» μας είπε «θα πρέπει να
σας πω, ότι τόσο η ίδια η κυρία Αναστασιάδη όσο
και εγώ προσωπικά θα θέλαμε να ευχαριστήσουμε
ιδιαίτερα τον Αρχιεπίσκοπο μας για την παρουσία
του στο χωριό και την ζεστασιά με την οποία υπο-
δέχτηκε την υψηλή προσκεκλημένη μας στην εκ-
κλησία και στο σπίτι του».

Για την ιστορία να αναφέρουμε ότι η πρώτη κυ-
ρία της Κύπρου, η κυρία Άντρη Αναστασιάδη, επι-
σκέφτηκε τον Κορμακίτη μαζί με την προσφιλή
μητέρα της για τη μεγάλη γιορτή του Αγίου Γεωρ-
γίου. Η επίσκεψη κατέστη δυνατή μετά από πρω-
τοβουλία του ζεύγους Αντώνη και Άρτεμις Παύλου,
που ως γνωστό διατηρούν για πολλά χρόνια στε-
νότατες σχέσεις με την οικογένεια του Προέδρου
της Δημοκρατίας. 

Στην ομιλία του στη διάρκεια της Θείας Λει-

τουργίας ο Αρχιεπίσκοπος Μαρωνιτών
κ.κ Ιωσήφ Σουέηφ, τόνισε την μεγάλη σημασία
της παρουσίας της κυρίας Αναστασιάδη στους
εορτασμούς για τον Άγιο Γεώργιο στον Κορμα-
κίτη και εξέφρασε τις ευχαριστίες και την εκτί-
μηση των Μαρωνιτών τόσο προς την ίδια όσο
και προς τον σύζυγο της και Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας Νίκο Αναστασιάδη. Ο Αρχιεπίσκοπος
Σουέηφ μίλησε ακόμη για τον τεράστιο ρόλο
που η Κύπρος μπορεί και πρέπει να διαδραμα-
τίσει για την ειρήνη και την σταθερότητα στην
περιοχή της Μέσης Ανατολής. Αναφέρθηκε στο
θέμα της ενότητας στο εσωτερικό μέτωπο και
ζήτησε απ  όλους να προσευχηθούν για να υπάρ-
ξει η αναγκαία ενότητα ανάμεσα στην πολιτική
ηγεσία του τόπου.

Μετά το πέρας της θείας λειτουργίας ο Αρχιε-
πίσκοπος Σουέηφ χάρισε στην κυρία προέδρου
εκ μέρους της εκκλησιαστικής επιτροπής ένα αρ-

χαίο εικόνισμα του Αγίου Γεωργίου.
Ο κυρία Αναστασιάδη σε σύντομο χαιρετισμό

της δήλωσε πολύ χαρούμενη αλλά και βαθύτατα
συγκινημένη για την εμπειρία που έζησε στον κα-
τεχόμενο Κορμακίτη, στην εκκλησία του Αγίου Γε-
ωργίου. Αφού ευχαρίστησε προσωπικά το ζεύγος
Αντώνη και Άρτεμις Παύλου για την ευγενή πρω-
τοβουλία τους, εξέφρασε την βεβαιότητα ότι ο τό-
πος μας θα επανενωθεί και πως «όλοι μαζί θα ξα-
ναγιορτάσουμε τον Άγιο Γεώργιο στον Κορμακίτη
ελεύθεροι σε μια ενωμένη πατρίδα». Χαρακτηρι-
στικά είναι τα λόγια της στη διάρκεια του παρα-
δοσιακού προγεύματος που της προσφέρθηκε μετά
το πέρας της Λειτουργίας στο σπίτι του Αρχιεπι-
σκόπου: «Ευχαριστώ τον Ττώνη για την ωραία ιδέα
του να επισκεφτώ τον Κορμακίτη. Μου άρεσε πάρα
πολύ, εκκλησιάστηκα, συγκινήθηκα, και γενικά
το ευχαριστήθηκα».

Πλούσιο πρόγραμμα εκδηλώσεων με την ευκαιρία
της επερχόμενης εορτής του Αρχαγγέλου Μιχαήλ στις
6 Σεπτεμβρίου, ανακοινώθηκε από το σωματείο της
Ένωσης Νέων Ασωμάτου.

Οι εκδηλώσεις θα αρχίσουν την Τετάρτη 3 Σεπτεμ-
βρίου με την καθιερωμένη ετήσια αιμοδοσία στο οί-
κημα του Σωματείου εις μνήμη όλων των αποθανόντων
κατοίκων του Ασωμάτου. Την Παρασκευή 5 Σεπτεμ-
βρίου, στις 6.30 μ.μ. θα τελεστεί εσπερινός στην εκ-
κλησία του Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον Ασώματο, ενώ
το Σάββατο 6 Σεπτεμβρίου, ημέρα της γιορτής του
προστάτη Αγίου, θα λάβει χώρα η επίσημη Θεία Λει-
τουργία στον Ασώματο, στις 9.30 π.μ.

To βράδυ της ίδιας μέρας θα πραγματοποιηθεί η
καθιερωμένη συνεστίαση του Σωματείου στο καφε-
στιατόριο ‘Μαρκί’. Κατά τη διάρκεια της συνεστίασης
η Ε.Ν.Α. Ασωμάτου θα βραβεύσει τον πρώτο τελει-
όφοιτο αριστούχο μαθητή Μέσης Εκπαίδευσης και
τον πρώτο τελειόφοιτο αριστούχο μαθητή Ιδιωτικής
Εκπαίδευσης. 

Το Δ.Σ. της Ε.Ν.Α. Ασωμάτου, με ανακοίνωση που
εξέδωσε καλεί όλους ανεξαίρετα τους Ασωματίτες
όπως στηρίξουν τις δραστηριότητες του Σωματείου
οι οποίες, όπως αναφέρεται, έχουν ως σκοπό τη διατήρηση της
μνήμης του χωριού τους μέχρι την ποθητή επιστροφή. 

Νέο Δ. Σ. στην ΕΝΑ
Από τις 14 περασμένου Ιουλίου στην Ε.Ν.Α. έχει εκλεγεί  νέο Δι-

οικητικό Συμβούλιο. Πρόεδρος του σωματείου αναλαμβάνει ο Μι-
χάλης Χατζημιχαήλ, αντιπρόεδρος ο Αντώνης Φραντζιάς και γενικός
γραμματέας ο Μάριος Χατζητζωρτζής. Νέος ταμίας είναι ο Τζόζεφ
Πελεκάνος και έφοροι εκδηλώσεων οι Αντώνης Στεφανής και Τζόζεφ
Αντωνιάδης. Νέοι έφοροι καλλιτεχνικών εκδηλώσεων ανέλαβαν οι
Ιάκωβος Κοντός, Αντρέας Ορφανός και Αντώνης Αλεξάντρου.

Με την ανάληψη των καθηκόντων του νέο Διοικητικό Συμβούλιο
του της Ένωσις Νέων Ασωμάτου, απευθύνθηκε με ανακοίνωση σε
όλα τα μέλη διαβεβαιώνοντας την πρόθεση του να εργαστεί με
ζήλο και αφοσίωση για τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του Σω-
ματείου. «Θα εργαστούμε όλοι σκληρά σε πνεύμα συνεργασίας
για την επίτευξη των στόχων του αλλά πρωτίστως για τη διαφύλαξη

του ονόματος και της ύπαρ-
ξης του» αναφέρεται στην
ανακοίνωση.

Στην ανακοίνωση τονίζεται ότι
οι πόρτες του Σωματείου είναι πάν-
τοτε ανοικτές για όλους γιατί είναι το
Σωματείο του Ασωμάτου και ανήκει σε
όλους, μηδενός εξαιρουμένου. Και συνεχίζει αναφέροντας χαρα-
κτηριστικά πως «Η ΕΝΑ Ασωμάτου ήταν, είναι και θα παραμείνει
το Σωματείο που ενώνει όλους τους Ασωματίτες».

Εξασφάλιση γης για οίκημα
Εν τω μεταξύ σε μια άλλη εξέλιξη, ο Πολιτιστικός Όμιλος Ασω-

μάτου Αρχάγγελος Μιχαήλ, με πρόσφατη ανακοίνωση του, πληρο-
φορεί τους χωριανούς ότι ο Όμιλος κατόπιν πολλών προσπαθειών
εξασφάλισε, σε πολύ καλή περιοχή της Λευκωσίας, τεμάχιο γης
από το Υπουργείο Εσωτερικών, στη βάση μακροχρόνιας εκμίσθωσης,
το οποίο να χρησιμοποιηθεί μελλοντικά για συστέγαση του Ομίλου

και του Κοινοτικού Συμβουλίου.  
Στην ανακοίνωση αναφέρεται ότι προ-

ϋπόθεση για παραχώρηση του τεμαχίου,
είναι να υπάρξει συνεργασία μεταξύ του
Κοινοτικού Συμβουλίου και του Πολιτι-
στικού Ομίλου, και προχωρώντας ένα βή-
μα πάρα κάτω ο Όμιλος πρότεινε τη συ-
στέγαση στον εν λόγω χώρο και των άλ-
λων οργανωμένων συνόλων του χωριού,
δηλ. της EΝΑ Ασωμάτου, της Κίνησης Γυ-
ναικών Ασωμάτου και της Εκκλησιαστικής
Επιτροπής.

Κληθείς να σχολιάσει το περιεχόμενο
της ανακοίνωσης, ο κοινοτάρχης Ασω-
μάτου Αντώνης Καράχαννας υποβάθμισε
το όλο θέμα θεωρώντας το ως μη εφικτό.
Ο κοινοτάρχης ανέφερε ότι δεν θεωρεί
ούτε σωστό, ούτε και λογικό να ζητείται
από τον κοινοτάρχη του χωριού να υπο-

γράφει μακροχρόνια εκμίσθωση ενός τεμαχίου γης από κοινού
με το όποιο οργανωμένο σύνολο του χωριού, προκαλώντας
με αυτό τον τρόπο αντιδράσεις από τα άλλα οργανωμένα σύ-
νολα. Ανέφερε επίσης ότι ίσως το υπ. Εσωτερικών να μην
είχε ενώπιόν του την πλήρη εικόνα αφού φαίνεται ότι αγνόησε

εντελώς την ύπαρξη και δράση του ιστορικού σωματείου του
χωριού, αυτού της ΕΝ Ασωμάτου. 
Πέραν τούτου είπε, το υπό συζήτηση τεμάχιο είναι εκτός συ-

ζήτησης αφού είναι πολύ μακριά από τον παραδοσιακό χώρο δια-
μονής των πλείστων χωριανών, τονίζοντας επίσης το γεγονός ότι
η όποια προσπάθεια ανέγερσης σήμερα οικήματος θα είναι κατα-
δικασμένη σε αποτυχία λόγω των δεινών οικονομικών συνθηκών
που επικρατούν στη χώρα μας. 

Ο κύριος Καράχαννας ανέφερε ότι είναι σε συνεχή επαφή με το
υπουργείο εσωτερικών και γίνονται προσπάθειες εξεύρεσης άλλης
καλύτερης και ευκολότερης λύσης, με την εξασφάλιση ίσως έτοιμων
κτηρίων σε περιοχή του Αγίου Δομετίου και Αγίου Παύλου. «Υπάρ-
χουν» είπε «συγκεκριμένες επιλογές τις οποίες εξετάζουμε». Ο κοι-
νοτάρχης, τέλος, εξέφρασε την αγάπη και την εμπιστοσύνη του
προς όλους τους Ασωματίτες και τους κάλεσε να συμμετέχουν και
να στηρίξουν όλες τις εκδηλώσεις που ανακοινώθηκαν από το σω-
ματείο της ΕΝΑ και το Συμβούλιο του χωριού.

Στον Κορμακίτη η Πρώτη Κυρία

Σειρά εκδηλώσεων από την ΕΝΑ για τον Αρχάγγελο Μιχαήλ
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Α
πό τα πολύ παλιά χρόνια οι Σχο-
λές Τερρα Σάντα σε όλες τις πό-
λεις της Κύπρου αποτελούσαν για
τους Μαρωνίτες ένα από τους πιο
δημοφιλείς προορισμούς για την
εκπαίδευση τους. Εκατοντάδες

Μαρωνιτόπαιδα πέρασαν από τις σχολές αυτές
και οι πλείστοι από αυτούς σήμερα διαπρέ-
πουν σε διάφορα πόστα της  πολιτικής, οι-
κονομικής και κοινωνικής ζωής του τόπου.
Εδώ και ένα χρόνο τη θέση του Διευθυντή του
κύκλου Μέσης Εκπαίδευσης της Σχολής στη
Λευκωσία, κατέχει ο παλιός απόφοιτος της
σχολής και εκλεκτό στέλεχος της κοινότητας
των Μαρωνιτών κύριος Νίνος Ιωσηφίδης. Ο
«Τ» σήμερα φιλοξενεί τον εξ Αγίας Μαρίνας
εκπαιδευτικό, σε μια συνέντευξη στην οποία
ο κύριος Ιωσηφίδης μιλά για τις εμπειρίες
του σαν διευθυντής της σχολής, αναλύει τα
διάφορα προγράμματα που προσφέρει η σχο-
λή και εξηγεί για το ρόλο και την αποστολή
της σχολής γενικότερα στην κυπριακή κοι-
νωνία. Μιλά με συγκίνηση για τα συναισθή-
ματα του ως παλιός απόφοιτος της σχολής
και προτρέπει τους νέους να έχουν πάντοτε
ελπίδα και να είναι αισιόδοξοι..

Ερ. Κύριε Ιωσηφίδη, έχετε ήδη συμπληρώσει
τον πρώτο σας χρόνο σαν διευθυντής της Σχολής
Τέρρα Σάντα και οδεύετε αισίως, θα λέγαμε, προς
τον δεύτερο. Μιλήστε μας λίγο για τις εμπειρίες
σας του πρώτου χρόνου.

Απ. Μπορώ να πω ότι, σε γενικές γραμμές, η χρονιά
πήγε αρκετά καλά. Μόλις ανάλαβα καθήκοντα Διευ-
θυντή το Σεπτέμβριο του 2013 ζήτησα να γνωρίσω το
διδακτικό προσωπικό πρώτα όλους μαζί και στη συ-
νέχεια, τις επόμενες μέρες, καθένα ξεχωριστά. Δημι-
ουργήθηκε από την αρχή ένα πολύ καλό κλίμα μεταξύ
Διευθυντή και καθηγητών. Θέσαμε όλοι μαζί τους
στόχους μας και αρχίσαμε δουλειά. Βέβαια η εμπειρία
που κουβαλούσα μαζί μου από τη Δημόσια εκπαίδευση
βοήθησε σε πολύ μεγάλο βαθμό. 

Θα ήθελα να τονίσω ότι κατά τη διάρκεια όλης
της σχολικής χρονιάς η συνεργασία με το διδακτικό
προσωπικό ήταν άψογη. Να σημειωθεί επίσης ότι
τρεις από τους εκπαιδευτικούς ασκούν τα καθή-
κοντα Βοηθού Διευθυντή και η βοήθειά τους ήταν
πραγματικά πολύ πολύτιμη διότι υπηρετούν στο
σχολείο εδώ και 11 χρόνια έτσι γνωρίζουν όλες τις
σχετικές διαδικασίες. 

Κατά τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς υπήρξε
αριθμός δραστηριοτήτων και εκδηλώσεων, όμως ο
προγραμματισμός ήταν τέτοιος που περιορίσαμε το
χαμένο διδακτικό χρόνο στο ελάχιστο. Αξίζει να ανα-
φέρω και την εκπαιδευτική μας  εκδρομή στη Θεσ-
σαλονίκη τις διακοπές του Πάσχα. Ένιωσα μεγάλη
ικανοποίηση και υπερηφάνεια όταν με κάλεσε ο Δι-
ευθυντής του ξενοδοχείου για να μου ανακοινώσει
ότι το σχολείο μας ήταν το πιο πειθαρχημένο και ορ-
γανωμένο από όλα τα σχολεία που πέρασαν από το
ξενοδοχείο του. Ήταν το πιο ωραίο souvenir που έφε-
ρα μαζί μου.

Μια από τις αξέχαστες στιγμές κατά τη φετινή χρο-
νιά ήταν κατά τη διάρκεια ετοιμασίας των Απολυτη-
ρίων και Διπλωμάτων. Να ομολογήσω ότι συγκινή-
θηκα  ιδιαίτερα όταν έβαζα την υπογραφή μου στα
Απολυτήρια και τα Διπλώματα των τελειοφοίτων μας,
αφού τα ίδια πιστοποιητικά  απονεμήθηκαν   και σε
μένα το 1970 ως τελειόφοιτος τότε,  αυτού του ιστο-
ρικού σχολείου. 

Να αναφέρουμε επίσης ότι όπως νομίζω θα γνω-
ρίζετε,  γίνεται στο σχολείο κτηριακή ανακαίνιση
κατά φάσεις. Η ανακαίνιση των  αιθουσών διδασκα-
λίας τόσο του Δημοτικού όσο και του Γυμνασίου-Λυ-
κείου έχει ήδη ολοκληρωθεί και χρησιμοποιούνται
κανονικά. Παραμένει η περιοχή της κύριας εισόδου
και των γραφείων. Σύμφωνα με τους προγραμματι-
σμούς στα μέσα του 2015 αναμένεται να ολοκληρω-
θούν όλες οι εργασίες έτσι από το Σεπτέμβρη του 2015
πιστεύω θα έχουμε ένα σχολείο στολίδι.

Ερ. Γνωρίζουμε ότι υπηρετήσατε για πολλά
χρόνια στην Δημόσια Εκπαίδευση πριν μεταπη-
δήσετε στην ιδιωτική. Πως είδατε αυτή την αλ-
λαγή; Ποιες συγκρίσεις μπορούν να γίνουν;

Απ. Η κύρια διαφορά είναι ότι σε ένα ιδιωτικό σχο-
λείο έχεις τη δυνατότητα να ελέγξεις την εισδοχή των
μαθητών στο σχολείο σου και να επιλέξεις αυτούς
που ικανοποιούν τα κριτήρια που θέτεις,  κάτι που
δεν μπορεί να γίνει  σε ένα δημόσιο σχολείο αφού
όλοι έχουν δικαίωμα εισδοχής που είναι και λογικό
σε μια δημοκρατική χώρα. Στην πραγματικότητα είναι
άδικο να κάνει κάποιος μια απευθείας σύγκριση με-
ταξύ δημόσιου και ιδιωτικού σχολείου. Δε μπορεί να
γίνει κατά την άποψή μου. Αν γίνει πρέπει να λάβει
κάποιος υπόψη αυτά που ανάφερα. 

Σίγουρα η εμπειρία μου από τη δημόσια εκπαίδευση
είναι ένα μεγάλο συν στην  εκτέλεση των καθηκόντων
μου ως Διευθυντή.  

Ερ. Μιλήστε μας λίγο για την Σχολή Τερρα Σάν-
τα. Ποιες σχολές περιλαμβάνει, τι προγράμματα
προσφέρονται και με ποιες προσδοκίες ένας
μαθητής επιλέγει να φοιτήσει κοντά σας;

Απ. Τα μαθήματα που προσφέρονται στις τρεις τά-
ξεις του Γυμνασίου είναι κοινά για όλους τους μαθητές.

Δε γίνονται δηλαδή επιλογές στο Γυμνάσιο. Ακολου-
θείται σε μεγάλο βαθμό το πρόγραμμα του δημόσιου
σχολείου με ενισχυμένα Μαθηματικά, Αγγλικά και
Πληροφορική. Προσφέρεται επίσης το μάθημα των
Ιταλικών.

Μετά τη Γ΄ Γυμνασίου οι μαθητές  μπορούν να επι-
λέξουν να συνεχίσουν σε μια από τις δυο περιοχές,
την  Ελληνική Περιοχή  γνωστή  και ως Ελληνική Κα-
τεύθυνση   ή την  Αγγλική Περιοχή  δηλαδή το English
Section.  

Η Ελληνική Κατεύθυνση ετοιμάζει τους μαθητές
για τις Παγκύπριες εξετάσεις ενώ το  English Section
για τις γνωστές Εξετάσεις GCE –Advanced  Level. Τα
προγράμματα  σπουδών τόσο της  Ελληνικής Κατεύ-
θυνσης όσο και της Αγγλικής  είναι πλήρως  αναγνω-
ρισμένα από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

Να σημειωθεί ότι πολλά Πανεπιστήμια της Αγγλίας
δέχονται το Απολυτήριο της σχολής μας, με ένα καλό
γενικό βαθμό βέβαια, για απευθείας εισδοχή στο πρώ-
το έτος.  

Έτσι οι τελειόφοιτοι μας έχουν τη δυνατότητα να
εξασφαλίσουν θέση σε Πανεπιστήμια της Κύπρου,
της  Ελλάδας, της Μεγάλης  Βρετανίας, της Ιταλίας,
της Αμερικής  και πολλών άλλων χωρών.         

Ερ. Είδαμε πρόσφατα κάποια δημοσιεύματα
για μια συνεργασία του σχολείου σας με το Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου. Τι περιλαμβάνει η συνερ-
γασία αυτή;

Ναι υπάρχει μια επίσημη συμφωνία συνεργασίας
μεταξύ  Πανεπιστημίου Κύπρου  και Τέρρα Σάντα.
Πρόκειται,  προς το παρόν, για δύο μαθήματα μόνο,
τα Νέα Ελληνικά και τα Μαθηματικά και άρχισε η
εφαρμογή του προγράμματος στη  Α΄ τάξη κατά τη
σχολική χρονιά 2013-2014. Την επόμενη  χρονιά  θα
εφαρμοστεί στη Α΄ και Β΄ τάξη  και θα συνεχίσει
μέχρι να καλύπτονται όλες οι τάξεις. 

Δύο Πανεπιστημιακοί , ένας για τα Νέα Ελληνικά
και ο άλλος για τα Μαθηματικά επισκέπτονται το σχο-
λείο μας κάθε δεκαπενθήμερο και προγραμματίζουν
τις διδασκαλίες για τα δυο αυτά μαθήματα μαζί με
τους καθηγητές μας. Παρακολουθούν διδασκαλίες,
αναλαμβάνουν κάποτε οι ίδιοι να διδάξουν και εφαρ-
μόζονται σύγχρονοι μέθοδοι διδασκαλίες κάνοντας
το μάθημα πιο ευχάριστο και πιο αποτελεσματικό.
Να διευκρινίσουμε ότι τα Αναλυτικά Προγράμματα
παραμένουν τα ίδια όπως ορίζονται από το Υπουργείο
Παιδείας και Πολιτισμού. 

Σε γενικές γραμμές, τα αποτελέσματα είναι, θα
έλεγα, ενθαρρυντικά. Αυτό έχουν διαπιστώσει και οι
Ακαδημαϊκοί κατά την τελευταία συνεδρία μαζί  μας,
με τη λήξη της σχολικής χρονιάς.

Να σημειωθεί επίσης ότι κατά καιρούς,  Πανεπι-
στημιακοί προσφέρουν στους χώρους του σχολείου
μας, παιδαγωγικά σεμινάρια  τα οποία παρακολουθούν
όλοι οι εκπαιδευτικοί του σχολείου μας. 

Όλα αυτά και άλλα αποτελούν μέρος της συμφωνίας
η οποία  καθιστά τη Σχολή «Πρότυπο  Σχολείο Μέσης
Εκπαίδευσης του Πανεπιστημίου Κύπρου».  

Ερ. Πιστεύετε κύριε Ιωσηφίδη ότι το γεγο-
νός πως η Τέρρα Σάντα είναι ένα Καθολικό
Σχολείο, διαφοροποιεί την αντίληψη του κό-
σμου γι αυτό; Παίζει δηλαδή ρόλο στην από-
φαση αν κάποιος θα στείλει τα παιδιά του να
φοιτήσουν εκεί, ή όχι;

Απ. Πιστεύω, σε κάποιο βαθμό, ΝΑΙ. Κάτι τέτοιο
δε συνέβαινε τον καιρό που φοιτούσα εγώ σε αυτό
το σχολείο.  Είχαμε μαθητές από όλα τα μέρη της Κύ-
πρου, από το Ριζοκάρπασο  μέχρι τη Πάφο. Άλλαξαν
βέβαια οι καιροί.  Ιδρύθηκαν  τόσα πολλά άλλα ιδιω-
τικά σχολεία. 

Είναι γνωστό σε όλους μας ότι η Τέρρα Σάντα  δεν
είναι σχολείο επιχείρηση αλλά σχολείο προσφοράς
γι ‘ αυτό  και έχει τα πιο χαμηλά δίδακτρα από όλα
τα ιδιωτικά σχολεία.

Κάτι που αξίζει να σημειωθεί είναι ότι η πολυπο-
λιτισμική κουλτούρα που τόσο συχνά ακούμε σήμερα
στους χώρους της εκπαίδευσης,  στο σχολείο μας
υπάρχει και εφαρμόζεται για δεκάδες τώρα χρόνια.
Φοιτούν στο σχολείο μας  Ε/Κ Ορθόδοξοι Χριστιανοί
(η πλειοψηφία) , Μαρωνίτες , Λατίνοι, Αρμένιοι  και
από άλλες διάφορες χώρες. Υπάρχει πλήρης σεβασμός
μεταξύ των μαθητών  και είναι πραγματικά αξιοθαύ-
μαστο να τους βλέπεις είτε εντός είτε εκτός τάξης να
συνυπάρχουν τόσο αρμονικά. 

Ερ. Οι καιροί είναι δύσκολοι και όλοι ελπί-
ζουμε για ένα καλύτερο μέλλον για τα παιδιά
μας. Με την ευκαιρία αυτής της μικρής μας συ-
νομιλίας, ποιο μήνυμα θα θέλατε να στείλετε στα
παιδιά και στους γονείς;

Απ. Όντως  οι καιροί είναι πολύ δύσκολοι. Όμως,
όπως είπα και στους φετινούς μας απόφοιτους  κατά
την τελετή αποφοίτησης , κατανοούμε  ότι   ο αντα-
γωνισμός είναι μεγάλος και η ανεργία ολοένα και
αυξάνεται. Όμως ως νέοι δεν δικαιούνται να είναι
απαισιόδοξοι. Πρέπει να έχουν ελπίδα και αισιοδοξία.
Ευελπιστούμε βέβαια ότι σύντομα θα ανατείλουν κα-
λύτερες μέρες στην Κύπρο μας.

Οι γονείς πρέπει να βοηθούν τους μαθητές να
κάνουν τις σωστές επιλογές και στη συνέχεια να
είναι δίπλα τους ανεξάρτητα σε πιο σχολείο θα
φοιτήσουν.   Να παρακολουθούν την πρόοδο των
παιδιών έτσι ώστε σε συνεργασία με το σχολείο
να εφαρμόζονται τα κατάλληλα «θεραπευτικά» μέ-
τρα όπου και αν χρειαστεί.  

«Να ομολογήσω ότι συγκινήθηκα ιδιαίτερα όταν έβαζα την υπο-
γραφή μου στα Απολυτήρια και τα Διπλώματα των τελειοφοίτων
μας,  αφού τα ίδια πιστοποιητικά  απονεμήθηκαν   και σε μένα
το 1970 ως τελειόφοιτος τότε,  αυτού του ιστορικού σχολείου.»

Νίνος Ιωσήφίδης: «Οι νέοι να έχουν
ελπίδα και να είναι αισιόδοξοι»
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Στην Κυθρέα μετά από 40 χρόνια……

Ι
στορική μέρα για τους Μαρωνίτες της Κύ-
πρου ήταν η 31 περασμένου Μαΐου, όταν
για πρώτη φορά μετά από 40 χρόνια κατά-
φεραν και πάτησαν το πόδι τους ξανά στην
Κυθρέα όπου λειτούργησαν και πάλι στο
ξωκλήσι του Αγίου Αντωνίου. Εκείνη τη μέ-

ρα έμελλε να συμβεί και το πρώτο σοβαρό περι-
στατικό παρέμβασης στην ομαλή εξάσκηση των
θρησκευτικών δικαιωμάτων των Μαρωνιτών στην
κατεχόμενη Κύπρο, όταν Τουρκοκύπριος «αστυ-
νομικός» παρενέβη ξαφνικά και προκλητικά διέ-
κοψε τη Θεία Λειτουργία την οποία τελούσε ο Αρ-
χιεπίσκοπος Μαρωνιτών Κύπρου κ.κ. Ιωσήφ
Σουέηφ, με τη δικαιολογία ότι δεν είχε εξασφα-
λιστεί γραπτώς «άδεια». Η διακοπείσα Θεία Λει-
τουργία συνεχίστηκε και ολοκληρώθηκε στον Κορ-
μακίτη, ενώ ο Αρχιεπίσκοπος προσπέρασε με ψυ-
χραιμία το περιστατικό, αναφέροντας ότι η ιστορία
των Μαρωνιτών είναι γεμάτη από τέτοιες και χει-
ρότερες ακόμη εμπειρίες, οι οποίες όμως ποτέ
δεν μπόρεσαν να σταματήσουν τους Μαρωνίτες
από του να εξασκούν την πίστη και τα θρησκευτικά
καθήκοντα τους οπουδήποτε. 

Ο Αρχιεπίσκοπος Σούεηφ λίγες μόνο βδομά-
δες μετά το ατυχές περιστατικό, στις 9 Ιουλίου,
βρέθηκε ξανά στον Άγιο Αντώνιο στην Κυθρέα
όπου αυτή τη φορά τέλεσε τη Θεία Λειτουργία
χωρίς κανένα απολύτως πρόβλημα, αφού είχαν
εκ των προτέρων εξασφαλιστεί όλες οι απαραί-
τητες «άδειες» από τις Τουρκοκυπριακές αρχές. 

Η επιστροφή στον Άγιο Αντώνιο στην Κυθρέα
έγινε πραγματικότητα μετά τις εντατικές προ-
σπάθειες του Αρχιεπισκόπου των Μαρωνιτών Ιω-
σήφ Σουέηφ. Το ερειπωμένο παρεκκλήσι και το
προαύλιο, με την ευγενή δωρεά του Δρα Ρόλη
Χατζηρούσου και των αδερφών του Σύλβας και
Γιόλας εις μνήμη των γονέων και του θείου τους,
επιδιορθώθηκε και ανακαινίστηκε πλήρως και
στην παρουσία αντιπροσώπου του μεγάλου Μου-
φτή των Τουρκοκυπρίων, υποδέχτηκε και πάλι
τους Μαρωνίτες πιστούς, ανοίγοντας έτσι μια
νέα σελίδα στην πολύχρονη ιστορία των Μαρω-
νιτών της Κύπρου. 

Εκατοντάδες πιστοί Μαρωνίτες από όλη την Κύ-
προ, ανάμεσα τους και πολλοί ηλικιωμένοι, κα-
τέφθασαν από το πρωί για να ζήσουν αυτή τη μο-
ναδική εμπειρία. Παρών και ο 90χρονος σήμερα
Ανδρέας Μακρίδης, ο οποίος μια εβδομάδα πριν
το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974, μαζί με τον
τότε Χωρεπίσκοπο Ιωάννη Φοραδάρη είχαν επι-
σκεφθεί το παρεκκλήσι και αποφάσισαν να με-
ταφέρουν μαζί τους πίσω στη Λευκωσία την αρχαία
βυζαντινή εικόνα του Αγίου Αντωνίου, σώζοντας
την έτσι από την καταστροφή που ακολούθησε.
Ο κύριος Μακρίδης κατασυγκινημένος ήταν εκεί
για να τοποθετήσει ξανά την εικόνα στη θέση της,

40 τόσα χρόνια μετά.
Στις 10 ακριβώς όπως ήταν προ-

γραμματισμένα, ξεκίνησε η τελετή
του καθαγιασμού. Με ειδικές προ-
σευχές ο Αρχιεπίσκοπος, συνο-
δευόμενος από τον Χωρεπίσκοπο
Ορφανού και άλλους Μαρωνίτες
ιερείς, τοποθέτησε το μύρος στην
κλειστή πόρτα της εκκλησίας και
αφού την άνοιξε προχώρησε και
ράντισε το εσωτερικό με νερό
αγιασμένο. Αργότερα μετά την ομι-
λία του στη μέση περίπου της Λει-
τουργίας η οποία ετελείτο στο προ-
αύλιο της εκκλησίας, εισήλθε ξανά
στο εσωτερικό και μύρωσε την
Αγία Τράπεζα.

Στην καθιερωμένη ομιλία του ο
Αρχιεπίσκοπος Ιωσήφ Σουέηφ
αναφέρθηκε στη τεράστια σημασία
της επιστροφής σε ένα ιερό χώρο
των Μαρωνιτών που παρέμεινε
βουβό για 40 χρόνια. Ευχαρίστησε
όλους που εργάστηκαν σκληρά για
να γίνει πραγματικότητα αυτό το
όνειρο και ευχήθηκε να επικρατή-
σει στην Κύπρο η ειρήνη και όλοι
να ζήσουν δίπλα δίπλα με αγάπη
και αλληλοσεβασμό. Ιδιαίτερες ευχαριστίες απεύ-
θυνε στον εκπρόσωπο του Μουφτή για την πα-
ρουσία του εκεί. Ευχαρίστησε επίσης τους δωρητές
της εκκλησίας, χωρίς την βοήθεια των οποίων δεν
θα γινόταν πραγματικότητα η επιδιόρθωση της
εκκλησίας. Αναφέρθηκε ακόμη στην σοβαρή και
εποικοδομητική δουλειά που γίνεται στις συναν-

τήσεις των θρησκευτικών ηγετών της Κύπρου και
είπε ότι ο ίδιος εισηγήθηκε και επιμένει κάθε φο-
ρά, ότι η άσκηση των θρησκευτικών δικαιωμάτων
όλων καθώς και η συντήρηση και αναστήλωση
όλων των θρησκευτικών μνημείων στην Κύπρο
πρέπει να παραμείνουν έξω από τις όποιες πολι-
τικές σκοπιμότητες.  

Ο Ανδρέας Μακρίδης κατα-

συγκινημένος ήταν εκεί για να

τοποθετήσει ξανά την εικόνα

στη θέση της

Μια Ιστορική Αναδρομή
«Εγώ ο Φραγκισκανός Πατέρας Μιχαήλ

Κονσάλικος βάπτισα την Μάριαμ, κόρη του
Αντούν και της Λινούς από το χωριό Κεφα-
λόβρυσο, στην Εκκλησία του Αγίου Αντωνίου
στην Κυθρέα. Νονός ήταν ο Αντούν, υιός του
Αντούν και της Μηλούς, συζύγου του Μπα-
ρακάτ όλοι από το Μαρωνίτικο χωριό της
Χρυσίδας, στις 2 Νοεμβρίου του 1714» 

Από τις παλαιότερες αναφορές στην Εκ-
κλησία του Αγίου Αντωνίου στην Κυθρέα βρί-
σκουμε στο Βιβλίο των Βαπτίσεων της Μα-
ρωνιτικής Εκκλησίας της Κύπρου (1669 –
1921). Τότε που η περιοχή της Κυθρέας έσφυζε
από ζωή και ήταν γεμάτη από Μαρωνίτες.
Ας σημειωθεί ότι η περιοχή της Χρυσίδας
συμπεριλαμβάνεται στον κατάλογο του Gi-
rolamo Dandini ως Μαρωνίτικη από το 1596. 

Πολύ αργότερα στα 1939, η Μonica Brad-
swell αναφέρεται σε μια ερειπωμένη εκ-
κλησία αφιερωμένη στον Άγιο Αντώνιο
στους πρόποδες του βουνού στην Κυθρέα.
Σύμφωνα με την παράδοση, κατά το 1952
μετά από μεγάλο σεισμό η παλαιά Εκκλη-
σία του Αγίου Αντωνίου καταστράφηκε.
Ανοικοδομήθηκε σε περίπου  500 μέτρα
από την αρχική της θέση από μια μεγάλη
δωρεά του Χ’Αντώνη Γιαμάκη και της Εκ-
κλησίας της Λευκωσίας. Αυτή είναι και η
τωρινή μορφή της Εκκλησίας.

Σύμφωνα με τους ιστορικούς, η Εκκλησία
του Αγίου Αντωνίου περιείχε 3 εικόνες, αυ-
τήν του Αγίου Αντώνιου του Μεγάλου του
17ου αιώνα, του Αγίου Μακαρίου επίσης του
17ου αιώνα και της Αγίας Άννας του 16ου αι-
ώνα. Σήμερα οι εικόνες αυτές βρίσκονται
στην Ιερά Αρχιεπισκοπή Μαρωνιτών Κύ-
πρου. Μεταφέρθηκαν εκεί μετά από πρω-
τοβουλία του τότε χωρεπισκόπου Ιωάννη
Φοραδάρη για να σωθούν λίγο πριν το 1974.

Από τις σημαντικότερες εικόνες της συλ-
λογής της Αρχιεπισκοπής Μαρωνιτών είναι
αυτή του Αγίου Αντωνίου του Μεγάλου υπο-
γραμμένη από τον γνωστό αγιογράφο της
εποχής Λεόντιο Ιερομόναχο εκ Λεμεσού. Πα-
ρουσιάζει δε τα τυπικά χαρακτηριστικά της
ζωγραφικής του Λεοντίου καθώς και επι-
γραφές σε 3 γλώσσες, Ελληνικά, Αραβικά και
Αραμαικά. Μνημονεύει στην Αραβική Γλώσ-
σα την επίσκεψη του Αρχιεπισκόπου Ιωσήφ
Ζιάζια από το Μπσιάρε στα 1848 και 1868
όπου λειτούργησε στην εν λόγω εκκλησία.
Η επίσκεψη αυτή είναι πολύ σημαντική και
η εικόνα προσφέρει  μαρτυρία καθώς πραγ-
ματοποιείται 161 χρόνια μετά την τελευταία
επίσκεψη Μαρωνίτη Αρχιεπισκόπου στην
Κύπρο, λόγω των δεινών της Οθωμανικής
Περιόδου.

Η Εκκλησία του Αγίου Αντωνίου έχει συν-
τηρηθεί πρόσφατα μετά από τις προσπάθειες
του Σεβασμιωτάτου Αρχιεπισκόπου Μαρω-
νιτών Κύπρου κ.κ. Ιωσήφ Σουέιφ. Αποτελεί
μαζί με την Εκκλησία του Αγίου Ρωμανού
μοναδική ζωντανή μαρτυρία της ύπαρξης
Μαρωνιτών στην περιοχή της Κυθρέας.  

(Της Μαρίας Σκορδή)
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Αμερικής Δημήτριος: Ειλικρινής ο διάλογος
Οικουμενικού Πατριάρχη και Πάπα 

Τ
α σημαντικότερα στοιχεία από τις συ-
ναντήσεις στα Ιεροσόλυμα, στις 25 και
26 Μαΐου, του Οικουμενικού Πατριάρ-
χη Βαρθολομαίου και του Πάπα Φραγ-
κίσκου, 50 χρόνια μετά τη συνάντηση
στην ίδια πόλη των προκατόχων τους

Αθηναγόρα και Παύλου Στ', αναδεικνύει ο αρχιε-
πίσκοπος Αμερικής, Δημήτριος. 

Μιλώντας στο ΑΠΕ- ΜΠΕ, ο κ. Δημήτριος, ο
οποίος ήταν μέλος της συνοδείας του Οικουμε-

νικού Πατριάρ-
χη, σημειώνει:
« Κ ρ ί ν ο ν τ α ς
από την ποι-

ότητα της εξ' απόψεως ανθρωπίνης συμμετοχής,
ειλικρινείας και ουσιαστικής συζητήσεως, μπο-
ρούμε να εκτιμήσουμε ότι θα έχουμε αγαθά απο-
τελέσματα και μάλιστα πολύ περισσότερα και
ουσιαστικότερα από αυτά, τα οποία εκ πρώτης
όψεως φαίνονται». Ο αρχιεπίσκοπος Αμερικής
τονίζει μεταξύ άλλων ότι οι απόψεις διατυπώ-
θηκαν εκατέρωθεν χωρίς αντιπαλότητα και πως
ο κοινός εορτασμός του Πάσχα προϋποθέτει από-
φαση όλων των αυτοκέφαλων ορθόδοξων εκ-
κλησιών.

Ακολουθεί η συνέντευξη με τον αρχιεπίσκοπο
Αμερικής:

Ερ.: Ποια η εκτίμησή σας για τη συνάντη-
ση;

Απ.: «Παρά το ότι είναι δύσκολο να εκτιμηθούν
αμέσως τα ενδεχόμενα αποτελέσματα μιας συναν-
τήσεως αυτού του επιπέδου, εν τούτοις κρίνοντας
από την ποιότητα της εξ' απόψεως ανθρωπίνης
συμμετοχής, ειλικρινείας και ουσιαστικής συζη-
τήσεως μπορούμε να εκτιμήσουμε ότι θα έχουμε
αγαθά αποτελέσματα και μάλιστα πολύ περισσό-
τερα και ουσιαστικότερα από αυτά, τα οποία εκ
πρώτης όψεως φαίνονται».

Ερ.: Ποια είναι τα νέα στοιχεία , που συνει-
σφέρει στον θεολογικό διάλογο των δύο εκ-
κλησιών;

Απ.: Tα νέα στοιχεία φαίνεται να είναι αρκετά.
Θα μπορούσαμε να επισημάνουμε τα εξής: Πρώτον,
λόγω της συναντήσεως υπάρχει ένα κλίμα εγκαρ-
διότητας στον διάλογο, ο οποίος τώρα έχει χαρα-
κτήρα περισσότερο εγκάρδιο και επομένως έχει
δυνατότητα να είναι περισσότερο ειλικρινής. Δευ-
τερόν, είναι το στοιχείο ότι ετέθησαν, ιδίως στις
ιδιαίτερες συναντήσεις Οικουμενικού Πατριάρ-
χου- Πάπα, με σαφήνεια ουσιαστικά θέματα. Αυτό
οδηγεί αμέσως στο συμπέρασμα ότι η ουσιαστική
ανταλλαγή απόψεων, χωρίς φόβο και πάθος, μπο-
ρεί να αποβεί πολύ δημιουργική για έναν καρπο-
φόρο διάλογο. Τρίτον, παρά την ειλικρίνεια, τη

σαφήνεια και την ευθύτητα των ανταλλαγησών
απόψεων, αυτές διατυπώθηκαν χωρίς να χρησι-
μοποιηθεί γλώσσα εχθρότητας ή αντιπαλότητας
οιασδήποτε μορφής. Οι διαφορές ήταν σαφείς,
αλλά το στοιχείο ενός συναισθηματισμού ή συ-
ναισθηματικού φορτισμού, με κύριο χαρακτηρι-
στικό εχθρότητα ή αντιπαλότητα, ήτο σχεδόν ανύ-
παρκτο.

Ερ.: Μπορούμε να αναμένουμε ότι σύντομα
θα υπάρξει συμφωνία για κοινό εορτασμό του
Πάσχα; 

Απ.: Η απάντηση στο ερώτημα αυτό προϋποθέτει
συμμετοχή όλων των Ορθοδόξων Αυτοκεφάλων
Εκκλησιών. Ως εκ τούτου είναι πολύ δύσκολο να
προβλεφθεί ποια θα είναι η ενδεχομένη στάση,
εάν και εφόσον τεθεί θέμα κοινού εορτασμού του
Πάσχα.

Ερ.: Ποια η άποψή σας για τον Πάπα Φραγ-
κίσκο;

Απ.: Δεν είναι καθόλου εύκολο να μιλήσει κά-
ποιος για τον ηγέτη της Ρωμαιοκαθολικής Εκκλη-
σίας και πολύ περισσότερο δεν μπορεί να μιλήσει,
όταν οι ευκαιρίες αμέσου επικοινωνίας είναι πε-
ριορισμένες. Με βάση τις εντυπώσεις μου εξ΄αμέ-
σου εμπειρίας από τη συνάντηση των δύο εκκλη-
σιαστικών ηγετών θα μπορούσα να πω ότι ο Πάπας
Φραγκίσκος κινήθηκε με άνεση, εγκαρδιότητα και
ειλικρίνεια σε όσα είπε και με την όλη του στάση.
Πέραν τούτου περισσότερες διατυπώσεις ή χαρα-
κτηρισμοί προϋποθέτουν πολύ ουσιαστικότερη

και συνθετότερη γνώμη, η οποία αυτήν τη στιγμή
ακόμη δεν υπάρχει.

Ερ.: Τι θα μείνει ιδιαίτερα στη μνήμη σας
από τη συνάντηση των Ιεροσολύμων;

Απ.: Θα μπορούσα να σημειώσω μια σειρά
από πράγματα: Α) Η όλη συνάντηση στα διάφορα
συνιστώντα στοιχεία της, δηλαδή προσωπικές
συνομιλίες Οικουμενικού Πατριάρχη- Πάπα,
κοινές επισκέψεις στον Πανάγιο Τάφο, στον
Γολγοθά, στον χώρο της Αναλήψεως του Κυρί-
ου, είχαν ένα χαρακτήρα αξιοπρεπείας, αρ-
χοντιάς και εγκαρδιότητας. Β) Είναι εντυπω-
σιακό ότι ο Οικουμενικός Πατριάρχης κινή-
θηκε με απόλυτη άνεση, με πνεύμα ελευ-
θερίας, όπως και ο Πάπας, το οποίο δι-
ευκόλυνε ανταλλαγή απόψεων με ει-
λικρίνεια και αμοιβαία προσοχή των
λεχθέντων υπό ενός εκάστου. Γ)
Το γεγονός ότι η συνάντηση
πραγματοποιήθηκε στα Ιεροσό-
λυμα στον χώρο, όπου γεννήθη-
κε, έζησε, κήρυξε, θαυματούρ-
γησε, σταυρώθηκε, ανέστη και
ανελήφθη ο Θεός ο γεννόμενος
άνθρωπος. Αυτή η εμπειρία δη-
μιουργούσε ένα κλίμα όντως
ανεπανάληπτο, διότι υπήρχε η
αίσθηση ότι πατούσαμε στη γη,
που πάτησε ο υιός του Θεού, ανα-
πνέαμε τον αέρα που ανέπνευσε,

κοιτάζαμε τον ίδιο ουρανό που κοίταζε Εκείνος.
Έτσι, τόσο η ανθρώπινη πλευρά (ειλικρίνεια, απλό-
τητα, εγκαρδιότητα), όσο και η πλευρά του ιστο-
ρικού χώρου, όπου έγιναν οι συναντήσεις, συνε-
τέλεσε ώστε να υπάρξουν επί μέρους εντυπωσιακά
-ο κατάλογος θα μπορούσε να ήταν μακρύς- στοι-
χεία, αλλά το κύριο είναι πέραν οιουδήποτε συγ-
κεκριμένου ή επί μέρους. Ήταν η αίσθηση της πα-
ρουσίας του Θεού «εν μέσω ημών».

Ακριβώς, λόγω των δεδομένων που περιέγραψα,
αισθάνομαι βαθύτατα ευγνώμων προς τον Οικου-
μενικό μας Πατριάρχη κ. Βαρθολομαίο, διότι μου
έκανε τη μεγάλη τιμή να με συμπεριλάβει σε αυτή
την ιστορική όντως συνάντηση με τον Πάπα. Μια
συνάντηση, η οποία, εκτός του γεγονότος ότι έγινε
στον χώρο της σαρκώσεως του Θεού, είχε πολύ
έντονη την άμεση και ζωντανή παρουσία του Τρια-
δικού Θεού. Γι΄αυτό και η ευγνωμοσύνη μου προς

τον Θεό και τον Πα-
τριάρχη μας είναι
απεριόριστη.

Σε βαρύ κλίμα ξεκίνησε το καλοκαίρι στον
Κορμακίτη αφού πολύ νωρίς τον Μάιο και
Ιούνιο χάθηκαν δύο πολύ αγαπημένα πρό-
σωπα της κοινότητας. Ο Γιάννος Αντώνη
Παμπορτής έφυγε σε ηλικία 45 χρονών στις
14 Ιουνίου, ενώ δύο βδομάδες νωρίτερα, στις
25 Μαΐου απεβίωσε ο Αντώνης Μαυρόχαννας
γνωστός ως Ψηλέας σε ηλικία 71 ετών.

Σαν κεραυνός έπεσε η είδηση του θανά-
του του 45χρονου Γιάννου Αντώνη Παμπορ-
τή. Εδώ και μερικά χρόνια ο αείμνηστος
Γιάννος, ο οποίος αφήνει πίσω του τον δε-
κάχρονο γιο του Αντώνη, έδωσε με πάθος
την άνιση μάχη με την επάρατη νόσο, από
την οποία όμως στο τέλος, δυστυχώς, δεν

κατάφερε να βγει νικητής.
Από την πρώτη ώρα της διάγνωσης, ο Γιάν-

νος αντιμετώπισε το γεγονός με θάρρος και
πίστη στο Θεό. Έχοντας δίπλα του πάντοτε
τους αγαπημένους του γονείς, τον λατρευτό
του γιο, την αδελφή του και όλη την οικογένεια
του και με τη γενναιότητα που πάντοτε τον χα-
ρακτήριζε, αποφάσισε να πολεμήσει για την
υγεία του και για μια καλύτερη ζωή.

Τον μεγάλο αυτό αγώνα, ο Γιάννος ήθελε να
τον δώσει από τον τόπο που πάντοτε αγαπού-
σε, από τον τόπο που έζησε μικρός και μεγά-
λωσε μέσα στις δυσκολίες του εγκλωβισμού
και της προσφυγιάς, από το σπίτι των γονιών
του στον όμορφο Κορμακίτη! Από εκεί ταξί-
δευε κάθε τόσο και μπαινόβγαινε στο νοσο-
κομείο, πάντοτε όμως μετά από κάθε δοκιμα-
σία επέστρεφε εκεί πάλι για να αναπαυθεί και
να χαρεί τον καθαρό αέρα του χωριού.

Την Κυριακή 15 Ιουνίου, ο αξέχαστος Γιάν-
νος επέστρεψε στον αγαπημένο του Κορμα-
κίτη, όπου αναπαύεται στην ευλογημένη του
γη για πάντα! Ο αγαπημένος του Κορμακίτης
τον υποδέχτηκε στα σπλάχνα του και θα τον
κρατήσει εκεί σφιχτά στην αγκαλιά του παν-
τοτινά. Παρόντες για τον αποχαιρετισμό
στην εκκλησία του Αγίου Γεωργίου, ήταν

όλοι οι φίλοι του, οι συγγενείς, οι  χωριανοί
του και πολλοί άλλοι.

Ο αείμνηστος Αντώνης Μαυρόχαννας, έχασε
δυστυχώς τη μάχη με την επάρατη νόσο,  στο
Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας όπου είχε με-
ταφερθεί μετά από επιδείνωση της κατάστασης
της υγείας του. Η κηδεία και η ταφή του τε-
λέστηκαν στη Λεμεσό, την πόλη η οποία φι-
λοξένησε τον ίδιο και την οικογένεια του για
δεκαετίες μετά τα τραγικά γεγονότα του 1974
και την προσφυγοποίηση τους.

Ο αξέχαστος Αντώνης Μαυρόχαννα, διετέ-
λεσε ενεργό και δραστήριο μέλος της Μαρω-
νιτικής Κοινότητας στη Λεμεσό προσφέροντας
με την οικογένεια του τα μέγιστα στην τοπική
κοινότητα και την εκκλησία για όλα σχεδόν
τα χρόνια που έζησε εκεί.

Η μεγάλη του αγάπη όμως ήταν πάντοτε το
χωριό του, ο Κορμακίτης. Αμέσως μετά το
άνοιγμα των οδοφραγμάτων και όταν πλέον
οι συνθήκες το επέτρεπαν ο Αντώνης και η
σύζυγος του Μαρούλλα προχώρησαν σε επι-
διόρθωση κληρονομικής κατοικίας στον Κορ-
μακίτη όπου τα τελευταία χρόνια σχεδόν εγ-
καταστάθηκαν πλήρως.

Η χαρά του αείμνηστου Αντώνη ήταν τερά-

στια, ζώντας ξανά στο χωριό του, ανάμεσα
στους δικούς του ανθρώπους, κοντά στην εκ-
κλησία του Αγίου Γεωργίου και της Παναγίας.
Η παρουσία του ανάμεσα στους ψάλτες σε όλες
σχεδόν τις τελετές στον Κορμακίτη ήταν πάντα
ξεχωριστή. Η μελωδική του φωνή ακουγόταν
σχεδόν καθημερινά στην εκκλησία και το πά-
θος του για την διαφύλαξη της παραδοσιακής
λειτουργίας στο χωριό του έδινε δύναμη και
θάρρος. Η απουσία του από τους πάγκους των
ψαλτών θα είναι σίγουρα πολύ αισθητή.

TOY
ΑΡΗ ΒΙΚΕΤΟΥ

Ο Κορμακίτης έχασε δύο άξια τέκνα του
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Αντουανέττα Βαρνάβα

Μια ηρωίδα που θυσιάστηκε για την ειρήνη

Σ
τις 19 Αυγούστου 1974, λίγες μέρες ουσια-
στικά μετά τη δεύτερη φάση της βάρβαρης
τουρκικής εισβολής, έξω από την Αμερι-
κανική πρεσβεία στη Λευκωσία, ξέσπασαν
διαμαρτυρίες από Ελληνοκύπριους πολίτες
εναντίον της Αμερικανικής κυβέρνησης,

του ΝΑΤΟ κλπ.. Ο κυπριακός λαός ήταν οργισμένος
για το ρόλο των Αγγλοαμερικανών της CIA και του
ΝΑΤΟ στο έγκλημα κατά της Κύπρου, το πραξικόπημα
και την τουρκική εισβολή. Κατά τη διάρκεια της δια-
δήλωσης ακούστηκαν ισχυροί πυροβολισμοί. Από αυ-
τούς, φαίνεται ότι δολοφονήθηκαν ο Αμερικανός Πρέ-
σβης Ρότζερ Ντέιβις και η γραμματέας του Αντουανέττα
Βαρνάβα, η οποία εκείνες τις στιγμές βρισκόταν μαζί
του. Αυτό ήταν τουλάχιστον το σύντομο ιστορικό που
είχαμε εις γνώσιν μας.

Με την ευκαιρία της πρόσφατης επίσκεψης του Αν-
τιπροέδρου των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, Joe
Biden, στην Κύπρο και του γεγονότος ότι, στις 19 Αυ-
γούστου συμπληρώνονται ακριβώς 40 χρόνια από το
μοιραίο γεγονός στην Αμερικανική Πρεσβεία, που
στοίχισε τη ζωή στην Αντουανέττα Βαρνάβα, η εφη-
μερίδα μας έκρινε απαραίτητο όπως αφιερώσει ένα
κομμάτι της παρούσας έκδοσης προς τιμή της. Για τον
σκοπό αυτό μιλήσαμε κατ’ ιδίαν με τα αδέλφια της,
Ρογήρο Βαρνάβα και Χριστιάνα Μούσα, οι οποίοι μοι-
ράστηκαν μαζί μας σκέψεις και συναισθήματα, πη-
γαίνοντας 40 χρόνια πίσω και επαναφέροντας στο
νου θύμησες από την τραγική εκείνη μέρα.

Ποια ήταν η Αντουανέττα Βαρνάβα
Η συζήτηση ξεκίνησε με ένα σύντομο βιογραφικό

της Αντουανέττας, στο οποίο ανέτρεξε ο αδελφός της
Ρογήρος.

«Η Αντουανέττα γεννήθηκε στις 3 Μαρτίου του 1943.
Φοίτησε στη Λεμεσό, όπου διέμενε και όλη η οικογέ-
νεια μας, ως μαθήτρια των καλογραιών και αποφοίτησε με άριστα.
Οι σπουδαίες επιδόσεις της, ανάγκασαν τις καλογριές να την
προσλάβουν ως δασκάλα στη σχολή με την αποφοίτηση της και
σε ηλικία μόλις 16 χρονών. Γνώριζε άπταιστα ελληνικά, αγγλικά,
γαλλικά και ιταλικά, ενώ κατείχε πάρα πολλά διπλώματα τα οποία
κάλυπταν έναν ολόκληρο τοίχο. Την ίδια ώρα, ήξερε δακτυλο-
γραφία και στενογραφία. Το 1963 εργάστηκε στην Κρατική Έκθεση
Κύπρου, την πρώτη που έγινε στη Λεμεσό και ήταν υπεύθυνη για
το αμερικανικό περίπτερο που είχε στηθεί τότε στον χώρο. Στη
διάρκεια της έκθεσης εντυπωσίασε με τις γνώσεις της, την εμ-
φάνιση και την όλη παρουσία της, αλλά και γενικά με το επίπεδο
των γνώσεων της. Την περίοδο εκείνη είχε καταφθάσει στο νησί,
για τους σκοπούς της έκθεσης και ο τότε Αρχιδικαστής των ΗΠΑ,
ο οποίος εντυπωσιάστηκε από την εμφάνιση και τον τρόπο συμ-
περιφοράς της, με αποτέλεσμα να την προτείνει για την Αμερι-
κανική Πρεσβεία στη Λευκωσία. Έκτοτε, η Αντουανέττα προσ-
λήφθηκε στην πρεσβεία κι έτσι υποχρεωθήκαμε να μετακομίσουμε
στη Λευκωσία από τη Λεμεσό, όπου βρισκόμασταν ένεκα της δου-
λειάς του πατέρα μας που εργαζόταν εκεί ως αστυνομικός.»

Στην πρεσβεία η Αντουανέττα είχε σημαντική ανέλιξη. Η
μόρφωση της, της επέτρεπε να είναι εξαιρετικά δραστήρια
και να κινείται με ευστροφία, ενώ ουδέποτε περίμενε οδηγίες
για να προχωρήσει σε κάτι αφού γνώριζε εκ των προτέρων
πώς να κινηθεί. 

Όπως μας ανέφερε η αδελφή της Χριστιάνα: «…Δεν ήταν απλώς
μια υπάλληλος στην πρεσβεία. Το μυαλό και η εξυπνάδα της, την
βοήθησαν να ανελιχθεί σημαντικά, και να μετατραπεί σύντομα
στη στενότερη βοηθό του πρέσβη. Όλα τα θέματα περνούσαν από
κοντά της, ακόμη και αυτά που αφορούσαν το διπλωματικό πεδίο.
Κατά το 1974, όταν έλαβαν χώρα τα τραγικά γεγονότα, ήταν ανώ-
τερη διοικητική λειτουργός στα χαρτιά, στην ουσία όμως ήταν
το δεξί χέρι του πρέσβη». 

19 Αυγούστου 1974…
Η συζήτηση πήγε ένα βήμα παρακάτω, σε εκείνη την αποφράδα

μέρα. 
Όπως μας είπε ο Ρογήρος: «Μετά την εισβολή πραγματοποι-

ήθηκε μια διαδήλωση για διαμαρτυρία και για επίδοση ψηφί-
σματος για καταδίκη του πραξικοπήματος και της εισβολής. Είχαν
προηγηθεί και άλλες, πιο μικρές διαδηλώσεις. Κατά τη διάρκεια
της διαδήλωσης της 19ης Αυγούστου, η Αντουανέττα είχε συνεχή
επικοινωνία μαζί μας και μας καθησύχαζε λέγοντας ότι δεν υπήρχε
κανένα απολύτως πρόβλημα και να μην ανησυχούμε». 

Φανερά συγκινημένος, ο Ρογήρος συνέχισε: «Όταν ακούστηκαν
οι πυροβολισμοί πήρα αμέσως το αυτοκίνητο και κατευθύνθηκα
προς την Αμερικανική πρεσβεία. Υπήρχε αρκετός κόσμος και
δεν μπορούσα να πλησιάσω και στάθμευσα στους χώρους του
Ξενοδοχείου Hilton. Η πρεσβεία τότε βρισκόταν στην περιοχή

του Ξενοδοχείου Hilton. Έτρεξα κοντά να δω τι έγινε και εκείνη
την ώρα εξερχόταν και ο Γλαύκος Κληρίδης, τότε Προεδρεύων
της Δημοκρατίας. Όταν αναχώρησε ο Κληρίδης, με πλησίασε
ο φρουρός της πρεσβείας και μου ανέφερε ότι η αδελφή μου
είναι νεκρή. Ο συγκεκριμένος φρουρός με γνώριζε, αφού κα-
θημερινά παρελάμβανα την Αντουανέττα μετά τη δουλειά. Με
την παρέμβαση της αστυνομίας τα πλήθη εκείνη την ώρα είχαν
διαλυθεί. Το σοκ μου ήταν μεγάλο και τον ρώτησα αρκετές
φορές αν ήταν σίγουρος και ο φρουρός με γεμάτα τα μάτια μου
το επιβεβαίωνε συνεχώς. Με όση δύναμη μου είχε απομείνει
αναχώρησα για το σπίτι όπου αντίκρισα τους γονείς μας και
προσπάθησα με τον πιο ήπιο τρόπο να τους το ανακοινώσω.
Πριν προλάβω να τους ανακοινώσω δεχθήκαμε τηλεφώνημα
από μια χωριανή, η οποία με πρόλαβε και τους ανακοίνωσε ότι
άκουσαν από τις ειδήσεις πως ο πρέσβης και η γραμματέας του
δολοφονήθηκαν. Κατέβαλα προσπάθειες να στηρίξω όσο γινόταν
την οικογένεια σε εκείνες τις δύσκολες ώρες».

Αναφερόμενη στην τραγική εκείνη μέρα, η Χριστιάνα μας είπε:
«Η Αντουανέτ ήταν τότε μόλις 31 χρονών. Ήταν η πρώτη φορά
που είδα τον πατέρα μου σε τόσο αλλοπρόσαλλη κατάσταση. Μέ-
χρι τις 12 παρά 10 η Αντουανέττα τηλεφωνούσε συνεχώς σπίτι και
μας έλεγε πως ήταν καλά και στις 12 οι Ειδήσεις ανακοίνωσαν
το μοιραίο. Η Αντουανέτ υπέκυψε πριν τον πρέσβη. Ο πρέσβης
οδηγήθηκε και στην κλινική «Νέα Λευκωσία» επειδή είχε χτύπημα
στην θωρακική χώρα και πέθανε εκεί στην κλινική. Ο θάνατος
της Αντουανέτ ήταν ακαριαίος»

Σε ερώτησή μας, κατά πόσον προέβη σε κάποια ενημέρωση
προς την οικογένεια, άνθρωπος της πρεσβείας, η Χριστιάνα μας
είπε ότι τους επισκέφτηκε αργότερα εκπρόσωπος για να συλλυ-
πηθεί την οικογένεια ενώ μετά από μερικές ημέρες έπραξε το
ίδιο ο απεσταλμένος του Υπουργού Εξωτερικών των ΗΠΑ, Χένρυ
Κίσσιντζερ.

Η αναγνώριση και η ταφή στον Κορμακίτη 
Η οικογένεια είχε τότε πάρει την απόφαση, η σωρός της Αν-

τουανέττας να ταφεί στον Κορμακίτη και ζητήσαμε να μάθουμε
πως πάρθηκε η εν λόγω απόφαση. Ο Ρογήρος μας ανέφερε ότι
δεν υπήρχε Μαρωνίτικο κοιμητήριο στη Λευκωσία τότε. Υπήρχε
μόνο ένα καθολικό κοιμητήριο το οποίο όμως βρισκόταν απρο-
σπέλαστο στην πράσινη γραμμή. 

Παράλληλα, η Χριστιάνα πρόσθεσε: «Ήταν και επιθυμία της
μητέρας μας. Ήθελε να ταφεί η Αντουανέττα στον Κορμακίτη,
εκεί που ήταν θαμμένοι και οι παππούδες της. Και το γεγονός
ότι επρόκειτο για υπάλληλο της Αμερικανικής πρεσβείας, διευ-
κόλυνε την κατάσταση αφού επενέβησαν οι Αμερικανοί και η με-
ταφορά διευκολύνθηκε.». 

«Ήμασταν μωρά τότε και θυμάμαι την εικόνα με το φέρετρο να
μεταφέρεται στην εκκλησία με πομπή και στρατιώτες. Η μεταφορά

ΤΩΝ
ΒΑΣΙΛΗ ΚΟΥΜΕΤΤΟΥ 
ΚΑΙ ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΟΥΣΑ

«Η Αντουανέτ ήταν τότε μόλις 31 χρονών. Ήταν η
πρώτη φορά που είδα τον πατέρα μου σε τόσο αλ-
λοπρόσαλλη κατάσταση. Μέχρι τις 12 παρά 10 η
Αντουανέττα τηλεφωνούσε συνεχώς σπίτι και μας
έλεγε πως ήταν καλά και στις 12 οι Ειδήσεις ανα-
κοίνωσαν το μοιραίο. Η Αντουανέτ υπέκυψε πριν
τον πρέσβη. Ο πρέσβης οδηγήθηκε και στην κλι-
νική «Νέα Λευκωσία» επειδή είχε χτύπημα στην
θωρακική χώρα και πέθανε εκεί στην κλινική. Ο
θάνατος της Αντουανέτ ήταν ακαριαίος»
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έγινε μέσω Κερύνειας και στη συνοδεία της σορού επιτράπηκαν
μόνο οι στενότεροι συγγενείς», ανέφερε ο Ρογήρος. Ενώ η Χριστιάνα
έφερε στη μνήμη της τη συγκλονιστική πορεία προς τον Κορμακίτη,
αφού μόλις είχε τελειώσει η δεύτερη φάση της εισβολής: «…Το τι
αντικρίσαμε ήταν συγκλονιστικό. Στρατός παντού, νεκροί παντού». 

Ερωτηθείς κατά πόσον μετέβη κάποιος στο νεκροτομείο προ-
ηγουμένως για να αναγνωρίσει το πτώμα, ο Ρογήρος μας είπε:
«Πήγε ο Κωνσταντής (Ιωάννης Κουμέττου), ο οποίος ήταν αστυνο-
μικός τότε και αναγνώρισε την σωρό. Την ήξερε προσωπικά επειδή

ήταν συχνός επισκέπτης στην πρεσβεία. Όπως μας είπε όταν την
είδε, είχε ένα τραύμα πάνω ψηλά. Έκανε την αναγνώριση, υπέγραψε
τα απαραίτητα χαρτιά, ξεκίνησε η διαδικασία, μεταβήκαμε με ιδιω-
τικό μας όχημα παραλάβαμε την σωρό και ξεκινήσαμε πορεία προς
τον Κορμακίτη».

Ρωτήσαμε στη συνέχεια αν έγιναν κάποιες ενέργειες από την οι-
κογένεια μετά το ατυχές γεγονός για να διαλευκανθεί το πώς και
το γιατί. Μας απάντησαν ότι όπως ο καθένας θα έπραττε σε τέτοια
περίπτωση, ανέτρεξαν σε κάποιες πηγές που ίσως να βοηθούσαν,
αλλά η υπόθεση παραμένει μέχρι και σήμερα ένα μυστήριο. Έγιναν
τότε κάποιες συλλήψεις αλλά μετά αφέθηκαν ελεύθεροι οι κατηγο-
ρούμενοι λόγω χάριτος. Από την πλευρά τους οι Αμερικανοί, σχετικά
με το συμβάν, μέχρι και σήμερα αναφέρουν ότι η Αντουανέττα
πέθανε για τον σκοπό της ειρήνης, υπερασπιζόμενη τα συμφέροντα
των Ηνωμένων Πολιτειών, αλλά υπόλογη να δώσει εξηγήσεις για
τη δολοφονία της, όπως και για αυτήν του πρέσβη είναι η Κυπριακή
Δημοκρατία. 

40 χρόνια μετά…
Ο Ρογήρος έκανε αναφορά στην κηδεία του Γλαύκου Κληρίδη

και στο συλλυπητήριο μήνυμα του Προέδρου των ΗΠΑ Μπαράκ Ομ-
πάμα, όπου ο «πλανητάρχης» αναφέρθηκε ονομαστικά στην Αν-
τουανέττα και στη θυσία της. «…Και όταν ένας πλανητάρχης ανα-
φέρεται ονομαστικά σε ένα άτομο, αυτό σημαίνει ότι η υπόθεση
είναι ψηλά στην ατζέντα των Ηνωμένων Πολιτειών και ότι δεν έχει
ξεχαστεί».

Αξιοσημείωτη σχετικά με την υπόθεση υπήρξε και επίσκεψη του
Αντιπροέδρου των ΗΠΑ Joe Biden στην Κύπρο. Όπως μας είπε η

Χριστιάνα: «Κατά την επίσκεψη του, ο ίδιος μας  ανέφερε κάποια
πράγματα τα οποία πηγάζουν από τα δικά του βιώματα αφού ο ίδιος
είχε χάσει τις κόρες του και τη γυναίκα του σε δυστύχημα. Μας είπε
ότι η αδελφή μας ήταν μια γενναία γυναίκα. Εμείς του είπαμε ότι
προτιμούσαμε να είχαμε την αδελφή μας παρά τη γενναιότητά της
και ο ίδιος μας απάντησε ότι οι γενναίοι πεθαίνουν μια φορά αλλά
οι δειλοί κάθε μέρα και πρόσθεσε ότι τόσο ο ίδιος όσο και οι Η.Π.Α.
δεν ξεχνούν τη θυσία της Αντουανέτ».

Οι Αμερικανοί μέχρι σήμερα έχουν προβεί σε αρκετές ενέργειες
προς τιμήν της Αντουανέττας. Όπως μας αναφέρθηκε, μια αίθουσα
της σημερινής πρεσβείας που ανακαινίστηκε πρόσφατα θα ονομαστεί
«Varnava Lounge» και την αίθουσα θα κοσμεί μια μπρούτζινη προ-
τομή της Αντουανέττας στην οποία θα αναγράφεται και το ιστορικό
του θανάτου της. Της έχει επίσης απονεμηθεί το «Secretary’s Award»
που είναι μια από τις μεγαλύτερες τιμές των ΗΠΑ. Η εν λόγω πλακέτα
στάλθηκε τότε από τον Χένρυ Κίσσιντζερ με ειδικό απεσταλμένο
στην οικογένεια. Ο ξένος τύπος είχε ασχοληθεί εκτεταμένα με το
συγκεκριμένο θέμα. Το «News Week» στις 2 Σεπτεμβρίου του 1974
είχε κάνει εκτεταμένη αναφορά στο θέμα το οποίο μέχρι και σήμερα
επανέρχεται συνεχώς στην επιφάνεια από τους Αμερικανούς.

Η κοινότητα των Μαρωνιτών επίσης τίμησε την Αντουανέττα συμ-
περιλαμβάνοντας το όνομά της στο μνημείο πεσόντων και αγνοου-
μένων στην Ανθούπολη.

Τα συναισθήματα έντονα
«Κάθε χρόνο που πλησιάζουν αυτές οι μέρες νιώθουμε μια απέ-

ραντη θλίψη. Ενώ ισχύει το ρητό ότι ο χρόνος απαλύνει τις πληγές,
σε αυτή την περίπτωση δεν ισχύει γιατί, ο πόνος χρόνο με τον χρόνο
αναζωπυρώνεται. Το συμβάν έφθειρε την οικογένεια αφού οι γονείς
μας και οι πρόγονοι μας έχουν πεθάνει με αυτό τον καημό. Η αδελφή
μας η Νίνα υπέφερε πάρα πολύ επειδή ήταν πολύ στενά συνδεδεμένη
με την Αντουανέττα και δεν κατάφερε να το ξεπεράσει ποτέ μέχρι
και που απεβίωσε. Το γεγονός είχε διαλύσει την οικογένεια παρά
τις προσπάθειες να την ανασυγκροτήσουμε. Είχε σημαδέψει τη ζωή
όλων μας.», μας είπε χαρακτηριστικά ο Ρογήρος. 

Η Χριστιάνα αναφέρθηκε στη μητέρα της που πάντα έλεγε: «…Αν
σκοτωνόταν η κόρη μου και λυνόταν το κυπριακό, χαλάλιν. Αλλά
δυστυχώς θα σκοτωθούν κι άλλοι». Κάτι που τελικά έγινε. Και συ-
νέχισε: «Εκείνο που πραγματικά μας συγκίνησε είναι η αναγνώριση
από τις Ηνωμένες Πολιτείες 40 χρόνια μετά και η ιδιαίτερη μνεία
του Αντιπροέδρου Biden κατά την πρόσφατη επίσκεψή του. Ο κυ-
πριακός τύπος κάνει αναφορά σε μια Μαρωνίτισσα που δολοφο-
νήθηκε, ενώ οι Αμερικάνοι και ο ίδιος ο Ομπάμα αναφέρεται σε
μια ηρωίδα που θυσιάστηκε για την ειρήνη. Ήταν αξιοσημείωτη η
στάση του Biden, ο οποίος έπρεπε να τηρήσει συγκεκριμένο πρω-
τόκολλο κατά την επίσκεψη του στην Κύπρο και με την ασφάλεια
του σε κίνδυνο λόγω του ότι εκείνη τη στιγμή βρισκόταν σε ανοιχτό
χώρο. Συγκεκριμένα, ο Αντιπρόεδρος των ΗΠΑ μας αφιέρωσε αρκετή
ώρα και συζητήσαμε για την Αντουανέττα. Ήταν κάτι που πραγματικά
συγκίνησε την οικογένεια.».

Η συζήτηση έγινε σε ιδιαίτερα φορτισμένο κλίμα με τη συγκίνηση
στα πρόσωπα του Ρογήρου και της Χριστιάνας να είναι εμφανής.
Η Αντουανέττα Βαρνάβα υπήρξε αναμφίβολα ηρωίδα και αυτό το
καταδεικνύει η θυσία της αλλά και οι συνεχείς αναφορές μέχρι και
σήμερα σε αυτήν. Ως κοινότητα, οφείλουμε να αναγνωρίσουμε τη
θυσία της αυτή και να τη φέρνουμε τέτοιες μέρες στις μνήμες μας.

«Μας είπε ότι η αδελφή μας ήταν μια
γενναία γυναίκα. Εμείς του είπαμε ότι
προτιμούσαμε να είχαμε την αδελφή μας
παρά τη γενναιότητά της και ο ίδιος μας
απάντησε ότι οι γενναίοι πεθαίνουν μια
φορά αλλά οι δειλοί κάθε μέρα και πρό-
σθεσε ότι τόσο ο ίδιος όσο και οι Η.Π.Α.
δεν ξεχνούν τη θυσία της Αντουανέτ»

Ο Αντιπρόεδρος των ΗΠΑ Τζόζεφ Μπάιτεν σε αναμνηστική φωτογραφία 
με την οικογένεια της αείμνηστης Αντουανέττας Βαρνάβα. 
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ALLIK TA RIJCU ENNE AUFA MIL EGKLOVISMENUS
Ma apofasi tel Ypurgo Ergasias Zeta Emilianidu, oxar

17 nes ta rijcu u pikafu monima deca, egkrithikan u tte
imisku epidoma mil kkyvernisi. Ma l-apofasi adi, proti
trik mil 1974 pkion l-egklovismeni tel Kkormatjiti yiawm
enne aufa fitte mnallik ta xarbu prota u ystera rijcu u
kyiakcatu alok deca shaiton. 

Ma l-jtad 17 ta egkrithikan adi lli trik, kullon l-egkrimeni
ta rijcu u kecetu deca u yiawm kyimisku epidoma saru
102. Eno l-episima egklovismeni xok llista tel Inomena
Ethni u tel kkyvernisi enne 89. L-muxtar te deca, Elia
Katsioludi Kkura, kanna kif o xtri efkaristimeno ma l-
apofasi tel Ypurgo u efkaristisen tin xtir psha ada shocol
ta sar. Ashka ma aufa nes, kal, kyirijcu u kyiakcatu deca
shaitna, arka axsen uo pshan kulitna u pshal l-agona ta
mansai an xalles l-Kormatjiti tenna.

Omos, kanna Muxtar, prepi kullon te xottux kaes fi
palon oti ada shocol sar epidi u kkyvernisi u Symvulio
u kullon nnes piritu te sacatu deca, athkaf caishe os
tatsur exte lisi. Ma sar kal, pshan te imisku kapkyi pparaes
u te lacapu kkyvernisi, akke zman ta xtir nes fi kulla
Kkypro malixon shcal te axtmu, malixon xops te tacamu
l-ulaton u pimutu xazir mil joco. 

L-Ypurgio u kkyvernisi kulla, kal Mmuxtar saulliaxa
ksekatharo: Adak ta mapikaf pragmati u ma o kece deca
synexia tte dece u l-egkrisi u tte ingtce u l-epidoma telu.
U ana, kal Mmuxtar, u symvulio ttankun xtir afstiri u
ttan kapel l-katastasi min jumb. Malini diathesi ute paxter
tasur kursca rezil xost l-ypurgia u kkyvernisi kulla epidi
kulyiom katagkelli exen l-axar, kal ma xork Mmuxtar. 

Kislax anaxulla ankul, kif o gegonos kif xtir mnalli
ta enne egkrimeni u kyimisku epidoma, mapikafu xtir
zman deca. Ada o shocol aparadexto u kislax na sta-
matisi. Ma o dynaton, akke zman ma arka ikonomika
provlimata xost modcena, naxni an isrok l-pparaes
mi nnes ssecelik ta pragmatika kyicatezuon. Epidi ada
o sark, ma o axar shi. 

Pshan akke naxni mannitlop min kullon, u parapano
mil Muxtar u Ssymvulio, tekunu ishi u afstiri xok ada
shocol. Ala tesau xattir te shivexen u na katagellun ame-
sos ashka ma mapikafu deca fi l-ypurgio u te axtcullon
l-epidoma. Xaje pkion rezillikia psha deca shaitna, xaje
kapki te xarmu modca u naxni an kun sextin! 

RAXU XTIR ULAT L-STRATO
Xtir Maronites shpab raxu u ssine strato. Fia ulat min kullon l-dkiaca

ta l-aufa dammu l-skolio ssine u kanyislax te ruxu strato. Katcu xtir snin
mi l-zman ta misket kkyvernisi l-apofasi te ruxu Mmaronites shpab strato
u min totes u auna sar pkion synithio u amma piji l-zman kullon l-exl
kyindaylbu te vaddu l-ulaton psha sindain l-strato. L-alithkia ie kif mafkia
shivexen ta picaet pkion afou mafkia shivexen te ismaca. Mmono shi ta
kiaxku pkion o kif o xtir l-zman ta piruxu l-ulat strato u kif kislax te
fittux. Ssine dayleb u shocol takyiaxilfu l-ulat. Kursine kand sur fasaria
epidi kanyitilbu mi l-ulat te xottu slipon mix l-xvetik. Eftyxos ssine shal
diatagi l- ypurgo amynas u kal kif kullon kyiaxtru te axilfu ashik ma
piritu. Ada shocol cijep xtir l-exl u kullon Mmaronites afou kullon kanlixon
provlima gbir min l-prota xxarat ta kanicandu l-ulat fi l-strato.

Proti trik ystera min 40 snin tecesu ijron pale Mmaronites fi
l-knisua tel Ay Antoni Kkythrea. L-iskof tenna, Yussef Sueif, jiri
xtir pshan te taylep shocol u l-Ay Antoni sacitu. Ma flus ulat tel
Loulla tel Yamakk, min pnata Sylva u Yiola u min ipna Roli ta o
kece l- Ameriki, dailpet lli knisua u saret xtir kaise. Tailpua u
java u parra u saulla gbire veranta mal gjar. Ekef alok te candu
remma u moe. Xtir tinyie raxet min kullon l-dkyiaca fi kiddas
ta sar mil Iskof fil 31 tel Ma. Adak l-xxar l-Tukr katcu l-kiddas fi
nuss u ma xallu l-Iskof te tummu epidi kalu kif ma msikna ‘adies’.
L-Iskof ma kal shi, u tipeb mi nnes kullon teruxu u te tummu
kkidas fi l-knise tel Ayiorki deca. 

Ystera mi l-xxar adak l-Iskof taylep shocol u rax u kaddes oxre

trik pale fil 9 tel Defteroyiouni. Adi l-trik ma kanfia shi provlima.
Tamm kkidas kanonika u salla l-Ay Antoni te sacet ttinyie kulla. 

L-Ay Antoni tel Kythrea o mil aufa catak proskynimata ta lixon
l-Maronites. Prota kanfia catike knisua ta vakcet omos, u ystera
Muxtar Yamakk pna oxre jdite taxtrex. L-knise shaitna lixa xtir
lard axxulla jumb, afu l-catak l-snin kanfia xtir Maronites ta-
kanicishu l-Kythrea. 

L-proto l-xxar tar ax l-Iskof te kaddes xe macu u l-ikona tel
Ay Antoni. Xita Andrea Makridi ta totes l-zman tel polemo l-
1974 rax axxok ma mmarxum vikario Foradari u kaymu l-ikones
kullon epidi l-knise kandindaylep. Rabbi sacitu u cash ost alok
u xita xalf!

ASH XABARASH XABARASH XABAR

RUXNA L-AY ANTONI
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Δύση του ήλιου
του Αντώνη Π Σκούλλου

άρχισε να σουρουπώνει, ίσα και νυχτώνει

όπου και να βρίσκεσαι, να επιστρέψεις ψάχνεις

σπίτι σου, στους γονείς σου, στα παιδία σου

στην ζεστασιά της γυναίκας σου

είναι σπίτι και σε περιμένει

όλη μέρα είχε τη έγνοια σου

δύει ο ήλιος και δεν φάνηκες στον εσπερινό

μην αργείς να χαρείς, πριν κάτι άσχημο να έρθει υπόψη της

τέλεψε από όλες τις δουλειές της

κουράστηκε, βασανίστηκε αλλά δεν τους το λέει

Ο Θεός την βλέπει , την εμψυχώνει

και αυτή με την ψυχή της τον θυμιατίζει

η μητέρα της κάθεται και την βλέπει

θέλει να την βοηθήσει αλλά είναι γριά

τράβηξε το σκαμνί κοντά στο σκαλί

είναι ώρα της πατερημής

έβαλε το σταυρό της και ξεκίνησε να προσεύχεται

τους θυμάται όλους δεν αφήνει

τον σύζυγο της, τους γονείς της, τους χωριανούς της

με την δύση του ήλιου, έρχονται όλοι συντροφιά

όποιος και νάνε, άνθρωπος, ζώο

διψασμένος, πεινασμένος η γυμνός

έτσι ήθελε και το έκανε ο Θεός

μ ε την δύση του ηλίου να βρίσκουν αναπαμό

κοίτα τον ουρανό που κοκκινίζει

τα σύννεφα ίσα γίνονται κάρβουνο

ένα-ένα τα άστρα εμφανίζονται

που ολημερίς απουσίαζαν

ποιος ξέρει που να ήταν

προς τον Λίβα ρίξε τη ματιά σου

ίσα ενώνονται ήλιος και θάλασσα

ότι και να σε πόνεσε σήμερα να ξεχάσεις

εκεί μέσα στον Λυθράτη ρίξτο για να σβήσει

το φως του ήλιου που πάει να δύσει

μες τη καρδία μας πρέπει να βάλουμε

να γίνει φυτίλι που δεν θα σβήσει

να γίνει κερί που δεν θα λιώσει

αυτή την ώρα που δύει ο ήλιος

που το σήμερα πάει να γίνει χθες

και πριν η μέρα να ντυθεί στα μαύρα

Θεέ μου, έτσι ώρα θέλω να πεθάνω

LETHRATI – SANDUKA –
KORNO

Mil Lethrati ost Sanduka u mil Sanduka ost Kkorno l-paxr

tel deca ttathkun mplane tynie xost l-xxarat tel Dekapenda-

usto. Moyat lexpin, alok ma eksypiretisi amma pitrux, enne

kullon etima pshan ttinyie atrux u attitcassel u attaxtca ssaca

shayta xtir kaes. Gbar u zcar, rjel u nesfan, yialla! L-paxr tel

deca pittistandirna!! 

KISHK XOK L-STUX
Ada l-zman o l-zman ta l-nesfan tel deca kyiaxtcu l-kishk.

Picottua, kyiaxtcua u pi shamsua xok l-stux u amma fia modici

tapittimsek kaes l-shims u mafkia klep u xtat yia axarshi te-

aser. Xtir nesfan kyitxaushu exen modca u pisacatu exte l-

oxre epidi l-katc te kkishk o dyskolo shocol. Manixa l-catak

nnesfan kyiacirfu shocol amma u l-azcar l-pnatukia pisacatu

auge ta kyiaxtru! L-kishk mannakula suppa xost shitvie ma

fitte xallume xost!!
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ΟΙ ΜΑΡΩΝΙΤΕΣ ΣΤΟΝ ΣΤΡΑΤΟ
– ΚΑΤΑΤΑΞΗ ΚΑΙ ΟΡΚΟΜΩΣΙΑ

Πραγματοποιήθηκε και φέτος, όπως κάθε χρόνο, η κατά-
ταξη των Μαρωνιτών στρατιωτών στην Εθνική Φρουρά. Το
θέμα που είχε προκύψει πριν την ορκωμοσία, σχετικά με το
πώς θα ορκίζονταν οι Μαρωνίτες στρατιώτες είχε αίσιο
τέλος. Ο Υπουργός Άμυνας ενημέρωσε ότι είναι δικαίωμα
του κάθε στρατιώτη να ορκιστεί όπως αυτός επιθυμεί. Μετά
από αυτήν την εξέλιξη, οι Μαρωνίτες εθνοφρουροί ορκίστη-
καν όπως ακριβώς βάζουν το σταυρό τους. 

ΑΛΛΑΖΕΙ ΟΨΗ Η ΕΚΚΛΗΣΙΑ ΤΩΝ ΚΑΛΟΓΡΑΙΩΝ ΣΤΟΝ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗΑΛΛΑΖΕΙ ΟΨΗ Η ΕΚΚΛΗΣΙΑ ΤΩΝ ΚΑΛΟΓΡΑΙΩΝ ΣΤΟΝ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗΑΛΛΑΖΕΙ ΟΨΗ Η ΕΚΚΛΗΣΙΑ ΤΩΝ ΚΑΛΟΓΡΑΙΩΝ ΣΤΟΝ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗΑΛΛΑΖΕΙ ΟΨΗ Η ΕΚΚΛΗΣΙΑ ΤΩΝ ΚΑΛΟΓΡΑΙΩΝ ΣΤΟΝ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗΑΛΛΑΖΕΙ ΟΨΗ Η ΕΚΚΛΗΣΙΑ ΤΩΝ ΚΑΛΟΓΡΑΙΩΝ ΣΤΟΝ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗ

Άρχισε η αναστήλωση
/ανακαίνιση της ιστορι-
κής εκκλησίας του Αγίου
Γεωργίου της Μονής των
καλογραιών στον Κορμα-
κίτη. Η εκκλησία χτίστη-
κε το 1534 μ.χ. μετά από
επιδρομή των Σαρακινών
και καταστροφή του χω-
ριού. Κατόπιν προσπα-
θειών του Αρχιεπισκόπου
Μαρωνιτών Κύπρου Ιω-
σήφ Σουέηφ η Τεχνική
Επιτροπή για την Πολιτι-
στική Κληρονομιά ενέ-
κρινε το έργο, η Ευρω-
παϊκή Ένωση ανέλαβε τη
χρηματοδότηση του με
€170.000,00 και ο οργα-
νισμός UNDP PFF ανέλαβε
την εκτέλεση του. Το κό-
στος εκπόνησης της με-
λέτης του έργου θα πλη-
ρώσει η Εκκλησιαστική
Επιτροπή Κορμακίτη.

Στον Κορμακίτη βρέθη-
κε τον Ιούνιο η κοινότητα
της Παναγίας των Χαρίτων
του «Πίστη και Φως» για
μια ξεχωριστή περιδιάβα-
ση στους χώρους και τις
παραλίες του χωριού. Η
20μελής ομάδα, πολλά
από τα μέλη της επισκέ-
πτονταν για πρώτη φορά
το χωριό, πέρασε μια φαν-
ταστική μέρα στο κατεχό-
μενο Μαρωνίτικο χωριό.
Ξεναγήθηκε στις εκκλη-
σίες, στους χώρους του
παραδοσιακού μουσείου,
γευμάτισε σε εστιατόριο
του χωριού και απόλαυσε
το μπάνιο και τον καφέ
στη θάλασσα!

ΠΙΣΤΗ ΚΑΙ ΦΩΣ ΣΤΟΝ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗ
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Πραγματοποιήθηκαν περί τα τέλη Μαίου και Αρχές
Ιουνίου σε όλες σχεδόν τις Μαρωνιτικές εκκλησίες
της Κύπρου τελετές για την πρώτη κοινωνία των
παιδιών. Δεκάδες νεαροί Μαρωνίτες και Μαρωνί-
τισσες δέχτηκαν για πρώτη φορά μέσα τους το σώμα
και το αίμα του Χριστού κάνοντας περήφανους τους
γονείς και τις οικογένειες τους. Ιδιαίτερα συγκι-
νητικές οι τελετές στις κατεχόμενες εκκλησίες του
Αγίου Γεωργίου στον Κορμακίτη και του Αρχαγγέλου
Μιχαήλ στον Ασώματο.

ΠΡΩΤΗ ΚΟΙΝΩΝΙΑ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΝΕΑΡΟΥΣ ΜΑΡΩΝΙΤΕΣ ΠΡΟΣΚΥΝΗΜΑ ΣΤΟΝ 
ΠΡΟΦΗΤΗ ΗΛΙΑ

Πραγματοποιήθηκε και φέτος το καθιερωμένο πλέον προσκύνημα
στην ιστορική Μονή του Προφήτη Ηλία στην κατεχόμενη Αγία Μαρίνα
Σκυλλούρας. Πολλοί ήταν οι πιστοί που προσέτρεξαν στην χάρη του
μεγάλου Προφήτη για να προσευχηθούν και να προσκυνήσουν την ει-
κόνα του η οποία μεταφέρθηκε από το εκκλησιαστικό μουσείο στον
Κορμακίτη όπου φυλάγεται. 

Σε μια κίνηση προς τιμή της οικογέ-
νειας, οι κατά τόπους ενορίες της μα-
ρωνιτικής Εκκλησίας της Κύπρου τίμη-
σαν τα ζευγάρια που συμπλήρωσαν 50
χρόνια συζυγικής συνύπαρξης. Δεκάδες
ζευγάρια παρέστησαν στην Θεία Λει-
τουργία της ενορίας τους και παρέλαβαν
από τους ιερείς αναμνηστικά δώρα.
«Εσείς» τους είπε ο Αρχιεπίσκοπος «εί-
σαστε η βάση και το προζύμι, εσείς εί-
στε το ζωντανό παράδειγμα για τους νε-
ότερους».

50 ΧΡΟΝΙΑ ΜΑΖΙ - Η ΕΚΚΛΗΣΙΑ ΤΙΜΗΣΕ ΤΗΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ
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Πτυχίο δε σημαίνει 
κατ’ ανάγκη εξασφάλιση 

του μέλλοντος μου…
Με την ευκαιρία της πρόσφατης ανακοίνωσης των απο-

τελεσμάτων για τα Ανώτερα και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύ-
ματα της Κύπρου, είναι σημαντική μια δεύτερη άποψη σχε-
τικά με τις επιλογές των σημερινών νέων.

Πολλοί γονείς φαίνεται να σπρώχνουν σήμερα τα παιδιά
τους, με το πέρας της δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης τους,

σε σπουδές συγκεκριμένες που ενδέχεται να
τους χαρίσουν μια επιθυμητή επαγγελματική
αποκατάσταση αφού ολοκληρωθούν. Και για
να μη μιλούμε αόριστα, τα επαγγέλματα που
οι πλείστοι σήμερα επιλέγουν είναι αυτά του

λογιστή, του δικηγόρου, της διοίκη-
σης επιχειρήσεων κτλ., επαγγέλματα
τα οποία πολλοί πιστεύουν ότι, ακό-
μα και με την παρούσα κατάσταση,

παραμένουν πολύ ψηλά σε ζήτηση. Είναι όμως, όντως, τέτοια
η κατάσταση σήμερα; Αυτό θα επιχειρήσω να εξετάσω στις
παρακάτω λίγες γραμμές, με απώτερο σκοπό, όχι να παρο-
τρύνω τους νέους μας να ακολουθήσουν διαφορετικά μονο-
πάτια από εκείνα που έχουν ήδη επιλέξει, αλλά να εξετάσουν
βαθύτερα τις επιλογές τους και να δώσουν χώρο σε τι πραγ-
ματικά τους ενδιαφέρει.

Τις συνέπειες των δικών μου επιλογών τις βιώνω σήμερα,
αφού έχω ολοκληρώσει τις προπτυχιακές μου υποχρεώσεις.
Απόφοιτος Τμήματος Πολιτικών Επιστημών και προς το πα-
ρόν Μεταπτυχιακός Φοιτητής στη Διοίκηση Επιχειρήσεων,
βιώνω τις συνέπειες των επιλογών μου αλλά και της σημε-
ρινής τραγικής κατάστασης στην αγορά εργασίας, ως απο-
τέλεσμα της οικονομικής κρίσης στο νησί. Η αλήθεια είναι
ότι ουδέποτε έχω μετανιώσει για την επιλογή μου να ακο-
λουθήσω τον κλάδο της Πολιτικής Επιστήμης. Κάτι που εξάλ-
λου με ενδιέφερε από νωρίς και που έθεσα ως στόχο να
ακολουθήσω. Παρά τις παροτρύνσεις αρκετών, για δυσκολίες
αργότερα στην επαγγελματική αποκατάσταση και με ένα
μέλλον αβέβαιο, η απόφαση ήταν παρμένη προ πολλού. Σε
συνδυασμό με την ανεργία που καλπάζει σήμερα ανενόχλητη,
τα όσα έχω ήδη αναφέρει, με περιόρισαν αρκετά στην εξεύ-
ρεση εργασίας. 

Για το σκοπό αυτό κυρίως, αποφάσισα να προχωρήσω με
μεταπτυχιακό στη Διοίκηση Επιχειρήσεων, το γνωστό MBA,
το οποίο θέλω να πιστεύω ότι θα μου παραχωρήσει τη δυ-
νατότητα για μια καλή εργασία, αφού το φέρω εις πέρας.
Και όμως. Το παρόν άρθρο δεν αφορά σε δικό μου βιογρα-
φικό. Αντίθετα. Στόχος είναι να καταλήξω στο συμπέρασμα
ότι καθένας από μας οφείλει να επιλέξει προσανατολισμούς
που τον ενδιαφέρουν πραγματικά, τουλάχιστον όσον αφορά
το πρώτο πτυχίο του. Στην αγορά εργασίας σήμερα, ένα πτυ-
χίο δεν είναι ποτέ αρκετό. Η παρούσα κατάσταση υποχρεώνει
όλους τους εργοδότες να είναι διπλά και τριπλά απαιτητικοί
και να προσλαμβάνουν τους καλύτερους.

Προσωπική μου άποψη είναι οι νέοι μας να εκμεταλλευτούν
την παρούσα κατάσταση και να εμπλουτίσουν τις γνώσεις
τους όσο το δυνατό περισσότερο. Υπάρχουν δεκάδες κλάδοι
σήμερα, από όλα τα αναγνωρισμένα Πανεπιστήμια της Κύ-
πρου, που αναμφίβολα καλύπτουν τα ενδιαφέροντα μέχρι
και του τελευταίου νέου. Το τι πραγματικά βάζει τον σημερινό
νέο στο παιχνίδι της αγοράς εργασίας είναι το μεταπτυχιακό.
Πανίσχυρο χαρτί, από τη στιγμή βέβαια που και η επιλογή
είναι η σωστή. Πτυχίο επομένως κατ’ εμένα σημαίνει γνώ-
σεις. Είναι καλό να εμπλουτίζουμε όσο το δυνατό περισσό-
τερο τις γνώσεις μας και ειδικότερα σήμερα που οι επιλογές
στο χώρο εργασίας είναι περιορισμένες, ένεκα της παρούσας
κατάστασης. 

Με τα σημερινά δεδομένα στην τριτοβάθμια εκπαίδευση,
κάθε πτυχίο μπορεί να συνδυαστεί με κάθε είδους μεταπτυ-
χιακό πρόγραμμα. Θεωρώ επομένως ότι είναι άστοχο να
απορρίπτονται σπουδές στη Φιλοσοφία, στη Δημοτική ή
Προδημοτική εκπαίδευση είτε στις Θετικές Επιστήμες κτλ.,
λόγω της επαγγελματικής αποκατάστασης που εξασφαλίζουν
ή δεν εξασφαλίζουν στην προκειμένη περίπτωση. Οι σημε-
ρινοί ατέλειωτοι κατάλογοι διοριστέων δεν πρέπει να στε-
ρούν το δικαίωμα σε έναν νέο να προχωρήσει σε έναν κλάδο
που πραγματικά τον ενδιαφέρει.   

Τα ανωτέρω αποτελούν, όπως έχω αναφέρει, προσωπική
μου άποψη η οποία πηγάζει από το τι βιώνω και εγώ στην
παρούσα φάση. Έχω παρακολουθήσει στενά τις απαιτήσεις
σήμερα στο χώρο εργασίας και πραγματικά μπορεί ο οποι-
οσδήποτε να συμπεράνει ότι ένα πτυχίο, ούτε για αστείο
δεν είναι αρκετό. Σαφέστατα ορισμένοι θα πουν ότι με τέ-
τοιες αντιλήψεις δίνουμε χώρο στην ανεργία να αυξηθεί. Η
κατάσταση, όμως, δε θα διορθωθεί με χιλιάδες φοιτητές
στους κλάδους των οικονομικών ή της νομικής. Ήδη η ζή-
τηση μέχρι και στα συγκεκριμένα επαγγέλματα έχει αρχίσει
να παρακμάζει. Το τι πραγματικά θα βοηθήσει είναι να επι-
τρέπουμε στους νέους μας να σπουδάζουν ότι τους ενδια-
φέρει πραγματικά. Σπουδάζουμε, λοιπόν, αυτό που πραγ-
ματικά μας αρέσει και μας ενδιαφέρει και οι επιλογές στην
πορεία για μεταπτυχιακές σπουδές είναι πάρα πολλές. 

Παρασημοφορήθηκε από τον Πρόεδρο της
Ιταλίας ο Ιατρός Πέτρος Κατσιολούδης

Μ
ε το παράσημο του Ιπ-
πότη του Τάγματος του
Αστέρα της Ιταλίας, τί-
μησε ο Πρόεδρος της
Ιταλίας Giorgio Napo-
litano, τον Μαρωνίτη

ιατρό Πέτρο Κατσιολούδη. Ο τιμητικός
τίτλος του «Cavaliere della Stella d’ Ita-
lia» ο οποίος απονεμήθηκε στον γνω-
στό Μαρωνίτη ιατρό εκ μέρους της Ιτα-
λικής Δημοκρατίας αποτελεί ύψιστη τι-
μή προς το πρόσωπο και την οικογέ-
νεια του, αλλά τιμά ταυτόχρονα και ιδι-
αίτερα την κοινότητα των Μαρωνιτών
της Κύπρου από την οποία ο Δρ Πέτρος
Κατσιολούδης προέρχεται.

Η τελετή έλαβε μέρος στην οικία του
Πρέσβη της Ιταλίας στην Κύπρο, κ.κ.
Guido Cerboni, στις 3 Ιουλίου 2014, στη
παρουσία της οικογένειας, των φίλων,
πολλών συναδέλφων του ιατρού και
άλλων αξιωματούχων. Στην τελετή πα-
ρευρέθησαν επίσης ο Σεβασμιότατος
Αρχιεπίσκοπος Μαρωνιτών Κύπρου κ.κ.
Ιωσήφ Σουέηφ καθώς επίσης και ο έν-
τιμος Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου,
Βιομηχανίας και Τουρισμού κύριος
Γιώργος Λακκοτρύπης.

Ο Ανώτατος Τίτλος έχει προσφερθεί
στο Δρ. Πέτρο Κατσιολούδη εκ μέρους
του Πρόεδρου της Ιταλικής Δημοκρα-
τίας κ.κ. Giorgio Napolitano λόγω της
πολυετούς προσφοράς του στον τομέα
ανθρωπιστικών και πολιτιστικών δρώ-
μενων της Ιταλίας, την ενδυνάμωση των
δεσμών μεταξύ Κύπρου και Ιταλίας, της
αφοσίωσης και της αγάπης προς την
Χώρα στην οποία ολοκλήρωσε τις
σπουδές του στην Ιατρική (Πανεπιστή-
μιο Ρώμης «La Sapienza»), του σεβα-
σμού και της εκτίμησης που χαίρει από
την Κυπριακή Κοινωνία, την προώθηση
της Ιταλικής Γλώσσας και Κουλτούρας
στην Κύπρο και ιδιαίτερα λόγω της
συμβολής του στη Ιατρική Επιστήμη
και Ιατρικά Δρώμενα. 

ΤΟΥ
ΒΑΣΙΛΗ ΚΟΥΜΕΤΤΟΥ

Αύγουστος χωρίς Κ.Ν.Μ.Κ. δε γίνεται! Αυ-
τό είναι δεδομένο! Και γι’ αυτό η Καθολική
Νεολαία και φέτος το καλοκαίρι θα βρίσκε-
ται κοντά στους νέους, με τις καθιερωμένες
καλοκαιρινές της εκδηλώσεις! Αρχίζοντας
από τον Δεκαπενταύγουστο στον Κορμακίτη
και συνεχίζοντας με ένα φανταστικό τε-
τραήμερο στο Πισσούρι!

Στις 14 Αυγούστου η νεολαία διασκεδάζει
σε ρυθμούς καλοκαιρινούς σε ένα μονα-
δικό Summer Party στον Κορμακίτη, στο
Γήπεδο του χωριού. Το πάρτι θα αρχίσει

στις 10 το βράδυ και αναμένεται να κρα-
τήσει μέχρι και την ανατολή του ήλιου!
Και όποιος αντέξει! Ακόμη μεγαλύτερες
εκπλήξεις επιφυλάσσει το φετινό πάρτι
και δεν πρέπει κανένας να το χάσει.

Οι εκδηλώσεις του καλοκαιριού συνεχί-
ζονται ακολούθως με ένα μοναδικό τετραή-
μερο για χαλάρωση στο Πισσούρι, 22-25 Αυ-
γούστου! Η Κ.Ν.Μ.Κ. διοργανώνει μια μονα-
δική τετραήμερη εξόρμηση στο Πισσούρι! Η
νεολαία χαλαρώνει και διασκεδάζει στον
ανερχόμενο νεανικό προορισμό του νησιού

μας! Η τιμή ξεκινά από €125 που περιλαμβάνει
διαμονή για 3 βράδια στο Pelekanos Apar-
tments με τρία προγεύματα και ένα γεύμα,
όλα τα μεταφορικά, έξοδο σε ταβέρνα στο
Πισσούρι και έξοδο στο Summer Club στην
Πάφο! Αναλυτικά οι τιμές έχουν ως εξής: €125
για τετράκλινο δωμάτιο, €135 για τρίκλινο
δωμάτιο και €145 για δίκλινο δωμάτιο. 

Μετά από το φανταστικό τετραήμερο
στο Λατσί που έγινε πέρσι, η νεολαία συ-
νεχίζει για φέτος τη διασκέδαση στο Πισ-
σούρι! Να μην λείπει κανένας!

Τρελό καλοκαίρι παρέα με την
Καθολική Νεολαία Μαρωνιτών Κύπρου
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E
να από τα πιο σημαντικά έργα που μας
κληρονόμησε ο τέως αρχιεπίσκοπος
Μαρωνιτών Κύπρου, Πέτρος Τζεμαγιέλ,
είναι ένα βιβλίο: το μητρώο βαφτίσεων
των Μαρωνιτών Κύπρου 1669-1921. Μία
όμάδα ιερείς μελετητές  χρειαζόταν χρό-

νια για να προετοιμάσει την δημοσίευση του, που
έγινε τελικά το 2008.

Πρόκειται για ένα χειρόγραφο που συστάθηκε
το 1921 από τον εφημέριο του Ασωμάτου, Αντώνιο
Παχίτα Σκέντερ κατ’ εντολή του χωρεπισκόπου

Ιωάννη Κυρίλ-
λη. Μέχρι τώρα
μόνο μαρωνί-
τες ιερείς μπο-

ρούσαν να το διαβάσουν, αφού γράφηκε σε Καρ-
σιούνικη γραφή, δηλαδή σε αραβικά γραμμένα
με το παλαιό Συριακό αλφάβητο. Για μια δημοσί-
ευση χρειαζόταν την μεταγραφή από το Καρσιουνι
σε κανονικά αραβικά, και μετά μια μετάφραση
από τα αραβικά σε αγγλικά. 

Το χειρόγραφο του πατερα Αντώνιου  Σκέντερ
δεν αποτελεί το γενικό μητρώο βαφτίσεων για
όλους τους Μαρωνίτες  της Κύπρου από τον 17ον
μέχρι τον 20ον αιώνα, επειδή τέτοιο κεντρικό μη-
τρώο δεν υπήρχε ποτέ. Χαρακτηριστικό για την
καθολική εκκλησία, σε αντίθεση με την ορθοδοξία,
είναι ότι ο ιερέας σε καθε ενορία εγγράφει κάθε
μωρό που βαφτίζει σ’ ένα μητρώο βαφτίσεων, πολ-
λούς αιώνες  πριν οι πολιτικές αρχές άρχισαν να
διατηρούν επίσημο μητρώο γεννήσεων. Το μεγα-
λύτερο μέρος του χειρογράφου του πατέρα Αντω-
νίου μπορεί να χαρακτηριστεί σαν μιά συλλογή
μερικών παλαιότερων μητρώων και άλλα έγγραφα
από τα διάφορα χωριά, που χρονολογούνται όχι
πέρα από το 1801. Πρόκειται για μητρώα από Κομ-
ρακίτη, Ασώματο, Καρπάσια, Αγία Μαρίνα, Καμ-
πυλή, Μαρκί, και Μετόχι. Η συλλογή αυτή συμ-
πληρώθηκε με κατάλογο όλων των Μαρωνιτών
που βαφτίστηκαν από τους αδελφούς Φραγκισκα-
νούς  στην εκκλησία του Τιμίου Σταυρού της Λευ-
κωσίας, αρχίζοντας από το 1669. 

Η πρώτη ανάγνωση του μητρώου μας επιφυλάσ-
σει μεγάλη έκπληξη: όλα τα επίθετα και πολλά
ονόματα είναι αραβικά. Δηλαδή αντί τα γνωστά
επίθετα Παπάς, Διάκος, Πετρής και Φοραδάρης,
διαβάζουμε Al-Khoury, Al-Shammas, Boutros, και
Al-Khayyal. Θα δώσω σαν παράδειγμα μια εγγραφή
στο μητρώο: ‘Την 17 Απριλίου 1900 ο πατήρ Λαυ-
ρέντιος του Κορμακίτη βάφτισε Antoun, γιος του
Yousef Ioanni Al-Khoury (Παπάς) και της Σουσάν-
νας, θυγατέρα του Gergy Diola, και οι νονοί,
Youhanna, γιος του Antoun Tereza (Τερζη;), και
Anasta (Αναστασία;), θυγατέρα του Yousef Shi-
morda (;)’

Το πρώτο συμπέρασμα μου ήταν πως ακόμα
στην αρχή του 20ου αιώνα οι Κορμακιτιανοί είχαν
αραβικά ονόματα και επίθετα, και μόνο αργότερα
μεταφράζονταν από τις αρχές σε ελληνικά ονό-
ματα. Αλλά με τον καιρό, όταν είχα διαβάσει το
μητρώο αρκετές φορές από την αρχή μέχρι τέλος,
κατάλαβα ότι ήταν λανθασμένη ιδέα. 

Οι ιερείς έγγραφαν και κατοίκους του Ασωμάτου
και της Καρπάσιας με αραβικά ονόματα, ενώ οι
χωριανοί δεν μιλούσαν πιά αραβικά εκεί και έλε-
γαν ο ένας τον άλλον με ελληνικά ονόματα. Και
οι εγγραφές δεν είναι συνεπείς: Καμιά φορά δια-
βάζουμε Ιωάννης και δίπλα γράφει Youhanna,
που είναι το ίδιο όνομα σε αραβικά.  Από πολλά
άλλα παραδείγματα φαίνεται καθαρά ότι οι Μα-
ρωνίτες οπωσδήποτε στον 19ον αιώνα και ίσως
ήδη στον 18ον αιώνα χρησιμοοιούσαν ελληνικά
ονόματα. Οι ιερείς όμως που έγραφαν στο μητώο
στα αραβικά, μετάφρασαν  όλα τα ελληνικά ονό-
ματα των κατοίκων σε αραβικά, τουλάχιστον όσο
μπορούσαν και αν δεν το ξέχασαν. Δηλαδή συχνά
παραδοσιακά ονόματα όπως Ιωάννης, Γιώργος,
Αντώνης, Ιωσήφ, Μιχαήλ, Πέτρος, Σολομής, Ηλιά-

να, και Αννέττα συνήθως αυτόματα
μεταφράστηκαν στα αραβικά σε
Youhanna, Gerges, Antoun, Yousef,
Mkhayel, Boutros, Slayman, Hila-
neh, Entaha. Αλλά τυπικά ελληνικά
ονόματα δεν ήξεραν να τα μετα-
φράσουν και απλώς τα μετέγραψαν
φωνητικά σε αραβική γραφή: Wa-
sili, Dymetri, Dilisphores (Τελέσφο-
ρος),  Katina, Mariana, Marika, Ar-
gira, και άλλα.  Πολλές φορές συ-
ναντούμε θηλυκά ονόματα με την
χαρακτηριστική κυπριακή λήξη –
ου: Marto (Μαρτού), Bolo (Πολού),
Lino (Λινού), Tserelo (Κυριλλού),
Hano (Χανού, από αραβικό Hanneh
και κυπριακό –ου), και Tahalo
(Τταλού).  Ήδη στην αρχή του 18ου
αιώνα βρίσκουμε τέτοια ελληνικά
ονόματα στο μητρώο: Milo (1703,
Μιλού), Lino (1713, Λινού), Hilano
(1714, Ελενού).

Και πως να ερμηνεύσουμε τα
αραβικά επίθετα όπως Khoury, Al-
Shammas, Boutros, και Al-Khayyal?
Δεν ήταν επίθετα τότε αλλά απλώς
παρατσούκλια. Στα μητρώα βαφτί-
σεων, όχι μόνο του Κορμακίτη αλλά
και του Ασώματου και της Καρπά-
σιας, βρίσκουμε αρκετά τέτοια πα-
ρατσούκλια: Al-Kahwaji (Τουρκικά:
kahveci, καφετζής), Al-Atrash (ο
κουφός), Al-Raai (ο βοσκός),
Youhanna Al-Sabbagh (Ιωάννης Πογιατζής) , al-
Hajj Hani Al-Toulam (Χατζηχαννης ο μαύρος), Ger-
ges Al-Kabir (Γιώργος ο μεγάλος) διακρίνεται από
Gerges Al-Saghir (Γιώργος ο μικρός). Το γεγονός
ότι τα παρατσούκλια σε αραβικά γράφονται και
στα μητρώα των χωριών που γύρω στα 1900 δεν
ομιλούσαν πιά αραβικά, αποδεικνύει ότι οι ιερείς
πάντα μετάφραζαν τα ελληνικά παρατσούκλια στα
αραβικά, ενώ οι ίδιοι χωριανοί χρησιμοποιούσαν

ελληνικά παρατσούκλια. Αυτό φαίνεται καθαρά
από μια εγγραφή της 24 Μαρτίου 1900 στον Ασώ-
ματο, που αναφέρεται σε «Yousef Al-Najjar, απο-
καλούμενος στα ελληνικά Balianco». Το Balianco
δεν είναι άλλη λέξη από ‘πελεκάνος’, όπου ο γρα-
φέας αντίστρεψε τα δύο τελευταία σύμφωνα (σω-
στό θα ήταν Balicano). Προφανώς ο ιερέας θέλει
να εξηγήσει το αραβικό Al-Najjar, αφού όλο το
χωριό τον αποκαλούσε ‘ Ιωσήφ ο πελεκάνος’ στα

ελληνικά.
Το γεγονός ότι οι Μαρωνίτες χρησιμοπούσαν ελ-

ληνικά όνοματα ήδη στην αρχή του 18ου αιώνα ση-
μαίνει ότι επηρεάζονταν ριζικά σαν μειονότητα από
την ελληνική κοινωνία γύρω τους.  Έχω όμως βρει,
επίσης, δύο παραδείγματα που δείχνουν την επί-
δραση της ελληνικής στην αραβική γλώσσα τους.
Το πρώτο είναι από το 1852 (Κορμακίτης): «Εγώ, πα-
τήρ Αντούν βάφτισα Ανγγελού, θυγατέρα του Yousef
Al-Raaoudi (ελληνικά: βοσκούι) και Λινού». Το Ra-
aoudi δεν μπορεί να είναι μετάφραση από τον ιερέα,
επειδή δεν είναι σωστά αραβικά, αλλά πρέπει να
ήταν το γνήσιο παρατσούκλι του Yousef, και συγ-
κρίνεται με άλλες τέτοιες  λέξεις στα σημερινά αρα-
βικά του Κορμακίτη, σαν sapoui (αγόρι) η Paytaroui
(τοποθεσία κοντά στον Κόρνο: ‘ μικρό αλώνι’ ). Αυτό
σημαίνει ότι λέξεις με μειχτή ελληνο-αραβική μορ-
φολογία υπήρχαν ήδη στα μέσα του 19ου αιώνα και
δεν είναι πρόσφατο φαινόμενο.

Το δεύτερο παράδειγμα αφορά το όνομα Βρα-
χίμης (Vrashimi), συχνά σε συντομογραφία Σιήμι
(Shimi), που κατάγεται από το αραβικό Ibrahim,
αντίστοιχο με το ελληνικό όνομα Αβραάμ. Βρα-
χίμης και είναι αραβικό όνομα με κυπριακή ελ-
ληνική προφορά. Στο μητρώο στο έτος 1703 εμ-
φανίζεται σαν νονά η Hanneh Shimi στην εκκλη-
σία του Αγίου Γεωργίου στον Κορμακίτη. Η πρώτη
αναφορά σε ‘Βραχίμης’ είναι το 1707 στο Βουνό:
«Boutros, γιος του Brashimi και Christina Anto-
uni». Αυτό δείχνει ότι ήδη γύρω στο 1700 το τυ-
πικό αραβικό όνομα Ibrahim χρησιμοποιείτο από
τους Μαρωνίτες με κυπριακή ελληνική προφορά.
Βέβαια, το όνομα Βραχίμης θα έπρεπε να μετα-
γραφτεί σε Vrashimi και όχι Brashimi, αλλά η
απογραφή του μητρώου είναι στα αραβικά και ο
γραφέας έβαλλε το ‘B’ αφού τα αραβικά δεν έχουν
το σύμφωνο ‘V’ (β στα ελληνικά). Τα ονόματα Sh-
imi και Brashimi είναι μικρές αλλά σημαντικές
ενδείξεις ότι στην αρχή του 18ου αιώνα οι Μα-
ρωνίτες είχαν ήδη τόσο συνηθίσει στα κυπριακά
ελληνικά, που ακόμα και τα αραβικά τους τα μι-
λούσαν με ελληνική προφορά.

The History of the Maronite Community in Cyprus through the Church Birth Register 1669-1921 (2008) The Maronite Archbishopric of Cyprus, Nicosia.

Μητρώο βαφτίσεων της
Μαρωνίτικης κοινότητας (Μέρος Α)

ΤΟΥ
ΑΡΝΟΛΝΤ ΕΝKΛΑΑΡ
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Παγκόσμιο Κύπελλο 2014...

και στο τέλος κερδίζουν
οι Γερμανοί!!!

Ε
νας μήνας. 32 ομάδες. Εκατομμύρια
τηλεθεατές. Πάθος. Δύναμη. Αδρε-
ναλίνη στα ύψη. Όλα για εκείνο
το συμπαθητικό χρυσό κυπελλάκι.
Αυτό είναι το φημισμένο Παγκό-
σμιο Κύπελλο, ή αν θέλετε το γνω-

στό σε όλους μας Μουντιάλ. Η αλήθεια είναι
πως λίγοι έμειναν απογοητευμένοι από τη
φετινή διοργάνωση στη Βραζιλία η οποία,
κατά πολλούς, τα περιείχε όλα. Το ζήτημα σε
κάθε μουντιάλ είναι ένα: το θέαμα. Και από
αυτήν την άποψη το μουντιάλ της Βραζιλίας
ευχαρίστησε και τον πιο απαιτητικό φίλαθλο.
Βάσει στατιστικών και κοινής γνώμης απο-
τέλεσε το κορυφαίο από άποψης θεάματος
στην ιστορία του θεσμού. 

Όσον αφορά τα πιο ουσιώδη, Παγκόσμια
Πρωταθλήτρια είναι από το βράδυ της 13ης
Ιουλίου η Γερμανία. Στον τελικό του Μαρακανά
στο Ρίο ντε Τζανέιρο, μπροστά σε 70.000 θε-
ατές και υπό το βλέμμα της Άνχελα Μέρκελ, η
κομπανία του Φίλιπ Λαμ επικράτησε της Αρ-
γεντινής του Λιονέλ Μέσι με 1-0 στην παράταση
και κατέκτησε για 4η φορά το Παγκόσμιο Κύ-
πελλο. Η Αργεντινή αποδείχθηκε σκληροτρά-
χηλη και το πάλεψε μέχρι να αποδειχθούν για
ακόμη μια φορά τα λόγια του μεγάλου Άγγλου
φορ Γκάρι Λίνεκερ («το ποδόσφαιρο είναι απλό
άθλημα – 22 παίκτες κυνηγούν μια μπάλα για
90 λεπτά και στο τέλος κερδίζουν οι Γερμα-
νοί»). Για να είμαστε σωστοί, ο τελικός ήταν
κατώτερος των προσδοκιών από πλευράς θε-
άματος αφού αμφότερες οι ομάδες κυνηγούσαν
την ουσία. Ο Λιονέλ Μέσι από τον οποίο οι
Αργεντινοί ανέμεναν τα καλύτερα παρουσιά-
στηκε ανέτοιμος μπροστά στις απαιτήσεις και
απογοήτευσε. Αν και σημείωσε τέσσερα τέρ-
ματα, σε γενικότερες γραμμές δεν ήταν και
στην καλύτερη του κατάσταση, κάτι που φά-
νηκε και κατά τον τελικό. Για την ιστορία, το
γκολ σημείωσε ο ποδοσφαιριστής της Μπά-
γερν Μονάχου Μάριο Γκέτσε που πέρασε στον
αγώνα ως αλλαγή και σημείωσε το χρυσό τέρμα
στην παράταση, στέλνοντας τους απανταχού
Γερμανούς στα ουράνια!

Η Γερμανία ήταν εκ των φαβορί για την κα-
τάκτηση αλλά πολλοί ανέμεναν την Βραζιλία

ή την Αργεντινή λόγω κλίματος και λόγω του
ότι η διοργάνωση έγινε στη Λατινική Αμερική.
Μεγάλη απογοήτευση ήταν η μεγάλη υπερδύ-
ναμη του θεσμού και φετινή οικοδέσποινα
Βραζιλία. Μπροστά στο λαό της η ομάδα δεν
κατάφερε σε κανένα σημείο του Μουντιάλ να
πείσει και να αποδείξει ότι ορθώς την είχαν
πολλοί χρήσει ως φαβορί. Παθιασμένοι μεν
ποδοσφαιριστές, αλλά ανήμποροι να σηκώ-
σουν το βάρος της ταμπέλας του φαβορί. Ένας
παιχταράς Νέυμαρ και ένας δαιμονισμένος
Νταβίντ Λουίς έδιναν τα πάντα αλλά αυτό ποτέ
δεν ήταν αρκετό. Η Βραζιλία δεν είχε ούτε Ρο-
ναλντίνιο, ούτε Ρονάλντο, ούτε Ρομπέρτο Κάρ-
λος. Την ομάδα δηλαδή του 2002, που με την
καθοδήγηση του ίδιου προπονητή Φελίπε Σκο-
λάρι σήκωσε το τρόπαιο στην Ιαπωνία. Τα
προβλήματα της αποστολής που επέλεξε ο
Σκολάρι είχαν αναδειχθεί από νωρίς αλλά πολ-
λοί υπολόγιζαν ότι η ομάδα θα βελτιωνόταν.
Οι ημιτελικοί στους οποίους έφτασε η συγκε-
κριμένη ομάδα θεωρήθηκαν από πολλούς επι-
τυχία υπό τις περιστάσεις. 

Το πιο δύσκολο, πάντως, να χωνέψουν οι
Βραζιλιάνοι είναι ο τρόπος με τον οποίο

επήλθε ο αποκλεισμός από τη Γερμανία
στα ημιτελικά. Η συντριβή με 7-1 από

τη Γερμανία δε χωνεύεται εύκολα, ει-
δικά όταν αυτό συμβαίνει μέσα στην
ίδια σου τη χώρα και μπροστά σε χι-
λιάδες οπαδούς σου. Η ήττα αυτή
αποτέλεσε τη μεγαλύτερη που δέχ-
θηκε η Βραζιλία στο συγκεκριμένο
θεσμό και συνάμα η πιο ντροπια-
στική. Από την άλλη, οι Παγκόσμιοι
Πρωταθλητές δε φάνηκε να συγκι-
νούνται ιδιαίτερα από τα έντρομα

μάτια των Βραζιλιάνων που έβλεπαν
την ομάδα τους να ντροπιάζεται. Αντίθετα

χτυπούσαν αλύπητα και έφερναν στην επι-
φάνεια όλες τις αδυναμίες που είχε η Βραζι-
λία.

Πολύ καλή πορεία έκανε στο φετινό μουν-
τιάλ η Ολλανδία που κατάφερε να φτάσει μέχρι
τα ημιτελικά, όπου αποκλείστηκε από την φι-
ναλίστ Αργεντινή στη διαδικασία των πέναλτι.
Η ομάδα του Φαν Χααλ, την οποία απάρτιζαν
ως επί το πλείστο νεαροί ποδοσφαιριστές των
ομάδων της Ολλανδίας, ξεπέρασε κάθε προσ-

δοκία και με την εμπειρία των Ρομπέν και
Φαν Πέρσι κατέκτησε και την τρίτη θέ-
ση στη διοργάνωση νικώντας τη Βρα-

ζιλία στον Μικρό Τελικό με 3-0. 
Στα αξιοσημείωτα της διοργάνωσης

(τουλάχιστον για μας) περνά και η παρουσία
της Εθνικής Ελλάδος η οποία για πρώτη φορά
έφτασε μέχρι και τη φάση των 16, όπου απο-
κλείστηκε από την Κόστα Ρίκα στα πέναλτι.
Σε γενικές γραμμές η επίσημη αγαπημένη είχε
πολύ καλή παρουσία και πέτυχε να προκριθεί
από τους ομίλους την τελευταία στιγμή, κερ-
δίζοντας την Ακτή Ελεφαντοστού και εξασφα-
λίζοντας την πρόκριση. Στο παιχνίδι με την
Κόστα Ρίκα, η ομάδα μας αν και έχανε με 1-0
κατάφερε να ισοφαρίσει στο τέλος και να οδη-
γήσει το παιχνίδι στην παράταση και ακολού-
θως στα πέναλτι. Στη ψυχρή διαδικασία, η Κό-
στα Ρίκα εμφανίστηκε πιο έτοιμη ψυχολογικά
και πήρε την πρόκριση. Γενικότερα όμως, η
παρουσία της Ελλάδας κρίνεται κάτι παραπάνω
από ικανοποιητική. 

Στις αξιοσημείωτες παρουσίες του Μουντιάλ,
πέραν των προαναφερθεισών Ελλάδος και Κό-
στα Ρίκα, εντάσσονται και η Χιλή που έφτασε
μέχρι τους 16, όπου έχασε από τη Βραζιλία στα
πέναλτι, το Μεξικό που έχασε στη φάση των
16 από την Ολλανδία αλλά κυρίως η Κολομβία
που, ξεπερνώντας κάθε προσδοκία έφτασε με
εξαιρετικές εμφανίσεις μέχρι τα προημιτελικά
όπου έχασε από τη Βραζιλία. Υψηλές απαιτή-
σεις υπήρχαν από το Βέλγιο, λόγω ονομάτων
ποδοσφαιριστών, το οποίο έφτασε μέχρι τα
προημιτελικά χάνοντας από την Αργεντινή.

Στην αντίπερα όχθη, μεγάλες απογοητεύσεις
της διοργάνωσης ήταν κατά κύριο λόγο η Παγ-
κόσμια Πρωταθλήτρια του 2010 Ισπανία, που
αποκλείστηκε από τη φάση των ομίλων, η άλ-
λοτε πανίσχυρη και τετράκις κάτοχος της διορ-
γάνωσης Ιταλία αλλά και η πολλά υποσχόμενη
Αγγλία που και αυτές τέθηκαν εκτός από νωρίς. 

Σε λίγες γραμμές, το Μουντιάλ πρόσφερε
τα αναμενόμενα από άποψη θεάματος. Στοι-
χηματικά, οι εταιρείες στοιχημάτων μάλλον
έμειναν αρκετά ικανοποιημένες από τη διορ-
γάνωση αφού σε αρκετές περιπτώσεις δεν
έλειψαν οι εκπλήξεις. Ως συνήθως, παίχτηκαν
αρκετά εκατομμύρια με μόνους κερδισμένους
στο τέλος τους πράκτορες. Αναμένουμε πλέον
την έναρξη των πρωταθλημάτων και των Ευ-
ρωπαϊκών παιχνιδιών με μια μόνιμη αναμονή
του επόμενου Μουντιάλ που θα πραγματοποι-
ηθεί στη Ρωσία το 2018. Εξάλλου μεσολαβεί
και το Euro 2016 που θα γίνει στη Γαλλία για
το οποίο θα παλέψει από τον Σεπτέμβρη και
η Κύπρος μας. Με τη συμμετοχή 24 ομάδων
πλέον αντί 16, η πρόκριση της ομάδας μας μοι-
άζει πιο εφικτή. Επομένως, υπάρχει και κάτι
πιο κοντινό για να αναμένουμε. Ίδωμεν…  

Η νεαρή Χριστίνα Πετρή ανέβηκε εις διπλούν στο βά-
θρο κατά τη φετινή Συνάντηση Παίδων-Κορασίδων Κύ-
πρου και Ελλάδας που πραγματοποιήθηκε περί τα τέλη
Ιουλίου στο ΓΣΠ στη Λευκωσία. Η αθλήτρια μας συμμε-
τείχε στα 1500 μ. κορασίδων όπου και κατέλαβε την
πρώτη θέση και κατέκτησε το χρυσό μετάλλιο ενώ στα
800 μ. κατέλαβε τη 2η θέση και πήρε το αργυρό μετάλ-
λιο. Πρόκειται για πολύ σημαντικούς αγώνες με τη Χρι-
στίνα μας να φροντίζει για ακόμη μια φορά να αποδει-
κνύει το ταλέντο της και να αφήνει ακόμη μεγαλύτερες
υποσχέσεις για το μέλλον. Το βάθρο για τη νεαρή μας
Χριστίνα έχει καταντήσει συνήθεια! Εμείς πάντως ανα-
μένουμε τα έτι καλύτερα από την ίδια! 

Σε μια εκ των κορυφαίων διοργανώσεων του αθλητικού
κόσμου βρέθηκε και η δική μας Ναταλία Ευαγγελίδου,
όπου έδωσε τη μάχη της στα 800 μ. και στα 1500 μ. Ο
λόγος για τους 20ους Κοινοπολιτειακούς Αγώνες που πραγ-
ματοποιήθηκαν στη Γλασκόβη περί τα τέλη Ιουλίου. Η Να-
ταλία εκπροσώπησε την Κύπρο, αρχικά στα 1500 μ. τη
Δευτέρα 28 Ιουλίου, όπου τερμάτισε στην 8η θέση στη
σειρά της, με χρόνο 4:16.05, χρόνος που αποτέλεσε και
την καλύτερη ατομική της επίδοση. Ακολούθως έδωσε τη
μάχη της στα 800 μ. την Τετάρτη 30 Ιουλίου, όπου τερμάτισε
στην 5η θέση στη σειρά της με χρόνο 2:05.95. 

Η συμμετοχή της στα 1500 μ. δεν ήταν προγραμματισμένη
και γι’ αυτό δεν ήταν κατάλληλα προετοιμασμένη για το
συγκεκριμένο αγώνισμα. Εντούτοις ο χρόνος που σημείωσε
αναδεικνύει την ετοιμότητα της όποτε κληθεί να αγωνιστεί.
Στα 800 μ. η αργή γενικά κούρσα την περιόρισε αλλά και
πάλι τα αποτελέσματα ήταν αρκετά καλά.

Η παρθενική της παρουσία και μόνο στη συγκεκριμένη
διοργάνωση σκορπά περηφάνεια και ενθουσιασμό. Αξίζει
να σημειωθεί ότι το παρόν του έδωσε μεταξύ άλλων και
ο ρέκορντμαν Γιουσέιν Μπολτ. Καταλαβαίνει κανείς λοιπόν
το εύρος και τη σημαντικότητα των Κοινοπολιτειακών
Αγώνων για το διεθνή αθλητισμό. Τα σπουδαιότερα από
την αθλήτρια μας έπονται. Της ευχόμαστε τα καλύτερα.   

Χρυσό και αργυρό 
για τη Χριστίνα Πετρή

28η Αθλητική Συνάντηση 
Παίδων-Κορασίδων Κύπρου-Ελλάδας 

Την Κύπρο εκπροσώπησε
και η Ναταλία Ευαγγελίδου

Κοινοπολιτειακοί Αγώνες

ΤΩΝ
ΒΑΣΙΛΗ ΚΟΥΜΕΤΤΟΥ 
ΚΑΙ ΜΙΧΑΛΗ ΜΟΥΣΑ


